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زاده غلام: جشنواره ورزشي تلنگري 
براي زندگي سالم و شاد است

 بیاتانی مسئول هماهنگی
 برگزاری دومین جشنواره ملی 
ورزش بازنشستگان کشوری:

 حركتی حماسی و تاريخی
 در مسیر سلامت بازنشستگان

خبر های خوش تقی زاده؛  مدير عامل صندوق بازنشستگی 

جشنواره ورزشی؛ گامی مؤثر در ارتقای سلامتی بازنشستگان
جمشید تقی زاده مدیر عامل صندوق بازنشستگی در مراسم 

اختتامیه با جمله ای زیبا صحبت هایش را شــروع کرد، او از 

بازنشستگان به عنوان فرهیختگانی نام برد که خدمت به آنها را 

افتخار برای خود می داند. بدون شک او و همکارانش حالا بیشتر 

از همیشــه به دنبال حل مشکلات این قشر از جامعه هستند. 

برگزاری دومین دوره جشنواره ورزشی برای بازنشستگان گام 

جدیدی برای خدمت به آنهاســت. مدیر عامل از اقدامات و 

کار هایی گفته است که در آینده ای نزدیک صندوق بازنشستگی 

انجام خواهد داد تا امکانات بیشتری در اختیار بازنشستگان قرار 

بگیرد. 
   آیــا فقط تعیین قهرمانان رشــته های ورزشــی 

بازنشستگان کفایت می کند؟
از آنجایــی که طبــق تحقیقات انجام شــده، 
بازنشستگی ممکن است سلامت و روابط اجتماعی 
افــراد را تحت تأثیــر قرار دهــد و گاهی حتی 
استرس زا باشد، در مجموعه صندوق بازنشستگی 
کشوری که دومین صندوق بزرگ بازنشستگی 
کشور است و نزدیک به یک میلیون و 400 هزار 
نفر را تحت پوشش دارد، برنامه ریزی هایی انجام 
شد تا از مشکلات مبتلابه بازنشستگان تاحدی 
پیشگیری شود. هدف از برگزاری این مسابقات 
ورزشی برای بازنشستگان ایجاد روحیه نشاط و 
همین طور کمک به حفظ سلامتی جسم و روح 
آنهاست و همین طور ایجاد این باور در همه افراد 
جامعه که بازنشستگی به معنی ناتوانی نیست. با 
توجه به روند پیری جامعه و رشد جمعیت سالمند 
و بازنشسته در کشور، شــاید انتخاب قهرمانان 
رشته های ورزشــی آخرین هدف این مسابقات 
باشد. هدف اصلی ما کاستن از استرس های روانی 
و اجتماعی بازنشســتگان و تشویق آنها به انجام 

فعالیت های ورزشی و تحرک است.
 چقدر به اهداف مورد نظر این جشنواره رسیده اید؟

با توجه به اینکه هدف اصلی ما ایجاد نشــاط در 
بازنشستگان و تشــویق آنان به پویایی و انجام 
فعالیت های فیزیکی است، می توانیم بگوییم که 
به هــدف عمده خود رســیده ایم، هرچند این 
جشنواره تازه برای دومین سال برگزار شده است 
و جای فعالیت و گسترش بیشتری دارد. هدف 
دیگــر ما ایجــاد فدراســیون ورزشــی برای 
بازنشستگان اســت که رایزنی هایی هم انجام 
داده ایــم و درصورت نهایی شــدن می توانیم 
مسابقات را به طور رسمی و با کیفیت بهتری برای 

بازنشستگان عزیز برگزار کنیم.
 آیا برای همه بازنشستگان اطلاع رسانی صورت گرفته 

است؟
از طریق سایت صندوق بازنشستگی کشوری و 
همین طــور از طریق کانون هــا و انجمن های 
بازنشستگی اطلاع رسانی صورت گرفته است و 
امیدواریم که با کمک رســانه هایی مانند شما 
بتوانیم بیشــتر از قبل در زمینه این جشــنواره 
اطلاع رســانی کنیم تا بازنشســتگان بیشتری 
مشارکت کنند و بتوانیم در سال های آینده این 
مسابقات را پرشورتر و گسترده تر برگزار کنیم.  
این را هم بگویم که درست است جامعه هدف ما 
بازنشســتگان کشوری هســتند ولی صندوق 
بازنشستگی به عنوان متولی این مسابقات نوید 
این را می دهد که در صورت برگزاری گسترده تر 
این مســابقات، گروه های دیگر ســالمندان و 
همین طور بازنشســتگان دیگر سازمان ها هم 

بتوانند در این مسابقات حضور یابند.
 استقبال از این جشنواره به چه صورت بوده است؟

استقبال خوبی از این جشــنواره صورت گرفته 
است. بیش از 6000 نفر در مرحله اولیه در سراسر 
کشور برای شرکت در مسابقات ثبت نام کرده اند 
و بعد با برگزاری مسابقات در مراکز استان ها 445 
نفر برای شــرکت در مســابقات فینال برگزیده 
شدند. در میان شرکت کنندگان افرادی با بیش از 
80 سال هم داشته ایم. همین طور بازنشستگانی 
داشــتیم که با اینکه دچار معلولیــت بودند، از 
شهرهای دیگر زحمت سفر را بر خودشان هموار 
کرده بودند تا در این مسابقات حضور یابند. این 
برای صندوق بازنشســتگی مایه خوشــحالی و 
مباهات است و ما به عنوان متولیان برگزاری این 
مسابقات از خود بازنشستگان انرژی می گیریم. 
در کل می توانیم بگوییم اســتقبال خوبی از این 
دوره از مسابقات صورت گرفته است، گرچه می 

تواند بهتر از این هم باشد.
 آیا از برگزاری این جشنواره رضایت دارید؟

به طور کلی برگزاری جشنواره رضایتبخش بوده 
است ولی تلاش ما این است که هم تعداد بیشتری 
از بازنشستگان عزیز در این مسابقات حضور یابند 
و هم بتوانیم رشته های ورزشی را افزایش دهیم. 
به همین دلیل نگاه ما رو به جلو است و قصد نداریم 
در این مرحله متوقف بمانیم. امیدواریم این پایه ای 

که گذاشته شده است، در سال های بعدی هم بهتر 
و قدرتمندتر ادامه یابد و ســال به سال با کسب 
تجربه بیشتر بتوانیم مسابقات را بهتر و پرشورتر 

برگزار کنیم.
 آیا برنامه جشنواره گسترده تر می شود؟ مثلا در سطح 

بین المللی؟
خب در صحبت های قبلی هم گفته شده است که 
تلاش داریم این جشــنواره را گســترش دهیم. 
اولویت فعلی ماگسترش برنامه های این مسابقات 
در ســطح منطقــه و آسیاســت و امیدواریم با 
اطلاع رسانی مناسب و همراهی رسانه ها و همین 
طور تأمین بودجه مورد نیاز این کار بتوانیم طیف 
گســترده تری از بازنشســتگان عزیز را در این 
مسابقات با خود همراه کنیم و با بالابردن سطح 
مســابقات بتوانیم از بازنشســتگان کشورهای 
همسایه و بعد در سطوح گسترده تر برای شرکت 

در این مسابقات دعوت کنیم. 
 در خانه هــای امید چه برنامه های جدیدی انجام می 

شود؟
احــداث خانه های امیــد از ســوی صندوق 
بازنشســتگی کشــوری با هدف ایجاد شرایط 
رفاهــی و تفریحی و اســتفاده و بهره برداری از 
توانمندی های  بازنشستگان، برای گذران اوقات 
فراغت این قشــر فرهیخته و افزایش مشارکت 
آنان در فعالیت های فرهنگی،  اجتماعی به عنوان 
یکی از رویکردهای صندوق بازنشستگی کشوری 
در دولت تدبیر و امید دنبال شــد. این خانه ها 
مجهز به بخــش های مختلفی همچون کانون 
خدمات مشــاوره، خانه ســلامت، مرکز ادبی ـ  
هنری، کافی  نت، کافی شاپ، سالن ورزشی، مرکز 
فعالیت های قرآنی، خانه آموزش به ویژه آموزش 
حقوق شهروندی، واحدهای  مشاوره و کاریابی و 

واحد فناوری اطلاعات است که به مجموعه ای 
بزرگ بــرای فعالیت های فرهنگی و اجتماعی 
 بازنشســتگان کشــوری تبدیل شــده است. 
برنامه هاي صندوق بازنشستگي به سمتي پیش 
می رود که بتوانیم از  ظرفیت هاي  بازنشستگان 
بــه ویژه عزیزان نخبه در حــوزه هاي مختلف 
سیاسي، فرهنگي، علمي و دانشگاهي استفاده 
کنیم و همین طور از کمک و راهنمایی های آنان 
در قالب بازوی مشورتی یا یک  NGO  قدرتمند 

در کنار دولت بهره ببریم.
 در دهکده های سلامت قرار است چه کارهایی انجام 

پذیرد؟
یکی از مهم ترین مشکلاتی که بازنشستگان 
در این دوره جدید از زندگی خود با آن مواجه 
هستند، مسائل درمانی و سلامت است. ایجاد 
دهکده های ســلامت که جزو شاخصه های 

توسعه شهری محسوب می شود، با توجه به 
اهمیت ســلامت جامعه بازنشستگان و برای 
پیشگیری از بروز بیماری ها در آنها در دستور 
کار قرار گرفته است. این طرح که با همکاری و 
مشارکت استانداری ها و شهرداری ها اجرایی 
می شود، می تواند به افزایش نشاط اجتماعی، 
بالا رفتن امید به زندگی، مشارکت و ارتباطات 
اجتماعی، دوری از انزوا و افســردگی، توسعه 
گردشگری سلامت و ایجاد اشتغال مستقیم و 
غیرمستقیم در گروه هدف ما بینجامد. از جمله 
فعالیت ها و امکاناتی که در دهکده های سلامت 
وجود دارد می تــوان به آب درمانی، درمانگاه 
تخصصی طــب ســالمندی، مســیرهای 
پیاده روی، دوچرخه ســواری، ایستگاه های 
ســلامت، طب ســنتی و گیاهــان دارویی، 

استراحتگاه و ... اشاره کرد.



صندوق بازنشســتگی برای سال آینده  بودجه ۱۵ هزار 
ميلياردی پيشــنهاد داده است.  جمشيد تقی زاده مدیر 
عامل صندوق بازنشستگی در مراسم اختتاميه جشنواره 
دوم از  مســعود پزشــکيان، نایب رئيس مجلس شورای 
اسلامی  بابت  عمل به قولش  برای راه اندازی فراکسيون 
بازنشستگی در مجلس تشکر کرد ه و می گوید:» ایشان 

قدم های ویژه ای برای همسان سازی حقوق بازنشستگان 
برداشته و کميســيون اجتماعی را موظف کرد تا همسان 
سازی حقوق را جدی بگيرند و مقدمات آن را فراهم کنند 
تا همراه با لایحه ای که از دولت می آید، بودجه ۱۵ هزار 
ميلياردی مورد نياز برای سال 98 به صندوق بازنشستگی 

اختصاص پيدا کند.«

بودجه ۱۵ هزار میلیاردی 
برای صندوق بازنشستگی

 دو شنبه 
 7  آبان  ۱397

 سال بيست  و یکم
شماره   6۱۵2 ورزش بازنشستگان

ت ايران
ي رنگارنگ به وسع

ختتامیه ا
ا

مديرکل امور  فرهنگي و اجتماعی صندوق بازنشستگي استقبال را فراتر از انتظار خواند بازنشسته های تهرانی در انتظار خانه  امید

دومین جشــنواره ورزشــي بازنشستگان 
کشوري با هدف ایجاد نشاط و انگیزه میان 
بازنشستگان برگزار شد. جشنواره اي که به 
قول زهرا  زاده غلام مدیرکل امور فرهنگي و 
اجتماعی صندوق بازنشستگی قرار نیست از 
بازنشستگان، ورزشکار حرفه اي بسازد، بلکه 
قدمي است تا زندگي سالم و شاد را به قشري 
از جامعه یــاداوري کند و بس، آنهایي که در 
سالهایي نه چندان دور جوانان ایران بودند. 
در دوره دوم استقبال از جشنواره  همه دست 
اندرکاران صندوق بازنشستگي را متحیر کرده 

است. 

 هدف از برگزاري مســابقات صندوق 
بازنشستگي چیست؟

اول نشان دهیم بازنشستگان همچنان 
جزو قشــر فعال جامعه هستند، دوم 
ایجاد انگیزه در بین بازنشستگان براي 
فعالیتهاي ورزشــي، ســوم اشاعه 
فرهنگ ورزش سلامت محور، چهارم 
افزایش شــادي  و  نشاط در جامعه  و 
پنجم تلنگر به مسئولان براي توجه به 
ورزش سالمندان و برنامه ریزي براي 

این نسل.
 تا چه اندازه به اهداف دست پیدا کرده اید؟

ورزش بازنشســتگان در آغاز یک راه 
طولاني است و هدف ما پیشگیري از 
بیماري ها با انجام فعالیتهاي ورزشي 
است و ســالها طول مي کشد تا این 
جشنواره بتواند این فرهنگ را ایجاد 
کنــد اما در بعــد تبلیغاتي و خبري 

اهداف محقق شده است.
 معمولاً چند درصد بازنشستگان شرکت 

مي کنند؟
هدف جشنواره این نیست که ما افراد 
را ورزشکار کنیم بلکه تلنگري است 
براي اینکه ورزش راهي براي داشتن 
زندگي سالم و شاد است. در جشنواره 
اســتاني 6۲00 نفر شرکت کردند و 
براي جشنواره دوم آمار مناسبي است 

اما قطعاً با تدوام این موضوع در آینده 
شاهد افزایش تعداد شرکت کننده ها 

خواهیم  بود. 
طبــق  مســابقات  از  اســتقبال   

پیش بیني هاست؟ 
اســتقبال از جشــنواره دوم فرا تر از 
پیش بیني بود. در بهترین شــرایط 
احتمال حضور 5000 نفر را مي دادیم 
که با برنامه ریزي که انجام شد و ثبت 
نام اینترنتي منجر شد 6۲00 نفر در 
5 رشــته ثبت نام کنند و در مرحله 

استاني به رقابت بپردازند. 
 فرآیند انتخاب ورزشکاران چگونه بود؟

 از ابتداي آذر ماه تا ۱5 دي ماه ۹6 از 
طریق ســایت صندوق بازنشستگي 
فراخوان شرکت در جشنواره استاني 
منتشر شد و علاقه مندان با مراجعه به 
سایت در یکي از رشته هاي شطرنج، 
دارت، تیرانــدازي، تنیس روي میز و 
شــنا ثبت نــام کردند و هر اســتان 
مسابقات را در ایام دهه فجر سال ۹6 
برگزار کرد و نفرات اول هر رشــته در 
گروه بانوان و آقایان به مسابقات ملي 
که اول و دوم آبان ماه به مناسبت هفته 
تربیت بدني برگزار شد به ستاد معرفي 
شــدند و یکم آبان ماه نفرات اول هر 
اســتان در هر رشته ورزشي با هم به 
رقابت پرداختند و نفرات اول تا سوم 
در مراســم اختتامیه دوم آبان ماه با 
اهداي مدال، حکم قهرماني، کاپ و 

هدیه نقدي تقدیر شدند. 
 ورزش براي بازنشستگان چه تأثیري 

دارد؟
طبق نتایجِ تحقیقات، بازنشستگي در 
فهرستِ 43 موردي وقایع پراسترس، 
در جایگاه دهم قرار دارد که نکته بسیار 
حائز اهمیت و قابل توجهي اســت. 
اینجاست که نقش ورزش و حرکات 
فیزیکي به عنــوان یکي از مهم ترین 

راه هاي کاستن از استرس هاي رواني، 
اجتماعــي در این دوران برجســته 
مي شود.  بازنشستگي دوره اي است 
که با برنامه ریــزي، مي تواند یکي از 
بهترین دوره هاي زندگي انسان باشد. 
در ایــن دوران مي تــوان فــارغ از 
دغدغه هاي دوران اشتغال به اموري 
پرداخت که پیــش از آن و در زمان 
اشتغال امکانش نبود. طبق تحقیقات، 
نــرخ حمله قلبي و ســکته در میان 
مردان و زنان بازنشســته 40 درصد 
بیشتر از کســاني است که در همان 
ســن هســتند ولي هنوز بازنشسته 
نشده اند و نکته مهم اینجاست که این 
نرخ 40 درصد مربوط به کساني است 
کــه بعــد از بازنشســتگي درگیر 
فعالیت هاي فیزیکي نمي شــوند.  به 
نظر مي رسد بازنشستگي تیغي دو لبه 
اســت ؛ دوراني کــه در آن به دلایلي 
همچــون کاهش درآمــد و کاهش 
ارتباطات اجتماعي، محدودیت هایي 
بــراي فعالیت هــاي فیزیکي ایجاد 
مي شــود و در عین حــال در همین 
دوران اســت که اتفاقاً افراد فرصت 
بیشــتري براي انجــام فعالیت هاي 

فیزیکي و حرکات ورزشي دارند. 
 بــا توجه به این مســائل جشــنواره 

بازنشستگي راه اندازي شد؟
دقیقاً. براي ایجاد فرصت فعالیت هاي 
فیزیکي براي بازنشســتگان عزیز، 
صندوق بازنشستگي کشــــــوري 
برنامه هـــــاي چندگانــه اي را در 
سال هاي گذشــته تدوین و اجرایي 
کرده اســت که برگزاري جشنواره 
ورزشي بازنشســتگان در سال هاي 
۱3۹4، ۱3۹5و ۱3۹6در اســتان 
تهران و همزمان در کلیه استان هاي 
کشــور و برگزاري جشــنواره هاي 
سراسري از جمله جشنواره حاضر از 
اقدامــات تعریــف شــده ذیل آن 

برنامه هاي کلي بوده است. 
 امسال ظاهراً تعداد بیشتري شرکت کننده 

داشتید؟
در جشنواره امسال ما میزبان 445 نفر 
از بازنشستگان ورزشــکار از سراسر 
کشور بودیم که در رشته هاي ورزشي 
شــنا، شــطرنج، دارت، تیراندازي با 
تفنگ بادي و تنیس روي میز به رقابت 
باهم پرداختند و نفرات برتر انتخاب 

شدند. 

توجه به انسان هایی که بهترین روزهای عمر و زندگی شان 
را صرف خدمت به کشور خود کرده اند اتفاقی ارزشمند و 
ستودنی است چه برسد به اینکه این افراد خدمتگزار حالا 
نه توان و قدرت جوانی را دارند و نه روحیه و نشاط آن دوران 
را. آنها مثل بقیه فرصتی برای دیده شدن می خواهند. فرقی 
نمی کند در زمینه اقتصادی باشــد، فرهنگی، ورزشی یا 
اجتماعی. تأثیرات این توجهات را در جشــنواره ورزشی 
صندوق بازنشستگی کشــوری دیدیم. آنها هم راضی و 
خوشحال بودند هم متوقع از اینکه خدماتی که ارائه می شود 
بسط و توســعه داشته باشد. بعد از ســال ها، صندوق 
بازنشستگی کشوری در اقدامی پسندیده شرایطی را برای 
گرد هــم آمدن این افراد در میدان ورزش فراهم کرده که 
ستودنی است. محمدرضا افشار، مشاور مدیرعامل و مدیر 
کل روابط عمومی و امور بین الملل صندوق بازنشستگی، 
خدمت به این قشر از جامعه را عبادت می داند. او می گوید 
همه تلاش شان را خواهند کرد که فرد بازنشسته وارد فصلی 
از زندگی اش شود که بر اساس ذوق و سلیقه و علاقه ای که 

دارد دوباره در جامعه نقش آفرینی کند.

 برگزاری مســابقات ورزشی که امسال دومین دوره 
جشنواره بود و اقدامات این چنینی برای بازنشستگان، 
ایده بسیار خوبی بود که بعد از سال ها صندوق بازنشستگی 

کشوری انجام داده است.
خدمت به کســی که بیش از 30 سال عمرش را 
بدون منــت و توقع در راه آبادانی کشــور قدم 
برداشته عبادت است و ما به خاطر اینکه توفیق 

نصیب مان شده که خدمتگزار بهترین بندگان 
خدا باشیم، خدا را سپاس می گوییم. هرقدر هم 

برای این قشر تلاش کنیم باز هم کم است.
 در بعد اقتصادی هم برنامه ای برای بازنشســتگان 

دارید؟
تمام تلاش مدیرعامل صندوق بازنشستگی این 
اســت که برای بهتر شدن شــرایط کشور باید به 
بازنشسته ها رسیدگی خوبی شود. این جشنواره 
هم با همین اهداف اختصاصی و عمومی برگزار شد.
 منظورتان چیست؟ این قشــر از جامعه مشکلات 

اقتصادی زیادی دارند که خیلی هایش به حق است.
فرد بازنشسته مطالبه معیشت ندارد بلکه او در این 
دنیا زندگی می کند و انتظار دارد در بخش های 
مختلف اعم از ورزشــی، اجتماعی، فرهنگی و 
هنــری دیده شــود. اگر این اتفــاق بیفتد فرد 
بازنشسته احساس می کند مسئولان نظام نسبت 
به او توجه ویژه دارند. هرچند نگاه به بعد معیشتی 
و اقتصادی بازنشسته یکی از مهم ترین مطالبات 

کشور است.
 به حضور دوباره بازنشسته ها در اجتماع اشاره کردید. 
این افراد ســال ها در بخش های مختلف کار کرده اند و 
تجارب مفیدی دارند. خودشان هم تمایل دارند در این 

بخش کمک کنند. شما چه برنامه ای دارید؟
بازنشستگان بهترین گنجینه های انتقال تجارب 
و ایده های خوب هستند، چراکه هر کدام از آنها 

در منصب هایی بوده اند و تجربیات بسیار خوبی 
چه به لحاظ اداری و غیراداری دارند و می توانند 
به صورت رایگان در اختیار بخش های مختلف در 
کشور قرار بدهند. لذا دوران بازنشستگی بهترین 
زمان است که انسان هر آنچه یاد گرفته زکات آن 
را پرداخت کند. چه خوب اســت که مسئولان 
محترم نظــام از این ظرفیــت و فرصت نهایت 

استفاده را ببرند.
 مکانی هم برای انتقال این تجارب و تبادل نظر وجود 

دارد؟
در حال حاضر برای غنی سازی اوقات فراغت در 
سراسر استان ها خانه امید وجود دارد که می تواند 
بهتریــن مکان بــرای حضور بازنشســته ها و 

جمع آوری این ایده ها باشد.
 منظورتان این اســت که همه اســتان ها مجهز به 

خانه های امید هستند که این اتفاق بیفتد؟
۹0 درصد استان های کشور در مرکز استان دارای 
خانه های امید هســتند. در این مکان ها به روی 
همه بازنشسته ها باز است و آنها می توانند علاوه 
بر انتقــال  این تجارب مفید به صورت رایگان از 
مراکز آموزشــی، فرهنگی، هنــری و تفریحی 
اســتفاده کننــد. حتی جلســات مختلفی در 
خانه های امید برای بازنشستگان برگزار می شود 
که می توانند در آنها شرکت کنند. خانه های امید 
مجهز به کتابخانه، کافی نت، اتاق مشاوره و اتاق 
پزشک هم هســت که همه خدمات به صورت 
رایــگان ارائه می شــود. کلاس هــای مختلف 

آموزشی، فرهنگی و هنری هم که برپاست.
 مثلاً اگر فردی با بیماری مواجه شود، برای بستری 

شدن در بیمارستان چه اقداماتی انجام می شود؟
در بخش پزشــکی خانه امیــد خدمات فقط به 
صورت سرپایی است و به این شکل کاری انجام 

نمی شود.
 در تهران هم خانه امید برای بازنشسته ها حتماً داریم.

براساس پیشنهاد مدیرعامل محترم در صورت 
مشــارکت شــهرداری تهران و اســتانداری و 
اختصــاص بهترین پــارک تهــران صندوق 
بازنشستگی کشوری آمادگی دارد مقدمات کارها 
برای تأسیس آن انجام شود. در حال حاضر فقط 

صحبت هایی انجام شده است.

زاده غلام: جشنواره ورزشي تلنگري براي زندگي سالم و شاد است افشار: فرصت دوباره برای نقش آفرینی به بازنشسته ها می دهیم

مهری رنجبر سرمقا  له

بازنشستگان فراموش شدگان نیستند
بازنشستگي آخر خط نیست. در حالي که کارمندان با بازنشستگي کارشان 
به پایان مي رسد اما آنها همچنان سرمایه هاي گرانبهاي کشور محسوب 
مي شوندو باید حتي با انگیزه بیشتري به زندگي ادامه دهند. در حالي که 
خیلي ها این باور غلط را دارند که بازنشستگي یعني یکجا نشیني و استراحت 
مطلق اما این طور نیست. با توجه و برنامه ریزي براي بازنشسته ها آنها 
می توانند زندگي را با انگیزه تر ادامه دهند. چراکه کم تحرکي و کم توجهي 
این قشر از جامعه را دچار بحران مي کند و حتي آنها با فکر اینکه دیگر کارآمد 
نیستند، افسرده مي شوند. صندوق بازنشستگي کشوری با برنامه هایش نشان 
داد آنها فراموش شدگان نیستند، بلکه براي توسعه فرهنگ سلامت، نشاط، 
تحرک و پویایي شان دست بکار شده و جشنواره ورزشي را راه اندازي کرده 
است. اتفاقي که بازنشسته ها را از حالت منفعل خارج کند. مسابقه اي که سال 
به سال با استقبال زیادي رو به رو شده است. وقتي رقابت هست آنها تمرین 
مي کنند و از رخوت جدا مي شوند و زندگي رنگ دیگري برایشان مي گیرد. 
آنها هنوز خودشان را مهم مي دانند و همین مسئله شرایط را تغییر مي دهد. 
برنامه صندوق بازنشستگي به حدي جدي است که حتي قرار است 
فدراسیون ورزشي بازنشستگان هم سال آینده راه اندازي شود و بعد هم 
جشنواره از حالت داخلي به بین المللي برسد، اقداماتي که به قول نایب رئیس 

مجلس شوراي اسلامي نگراني ها و دغدغه هاي بازنشسته ها را کمتر کند. 
جشنواره بازنشستگی اتفاق فرخنده ای است که بازنشستگان آن را با 
طیب خاطر پذیرفته اند و البته بدشان نمی آید کم کم محدودیت تعداد 

شرکت کنندگان و رشته هایش هم برداشته شود.

نائب رئیس مجلس شورای اسلامی 

پزشکیان :كاری كنیم كه پیشکسوتانمان احساس امنیت و آرامش داشته باشند
مسعود پزشکیان نایب رئیس مجلس شورای اسلامی 
یکــی از مهمانان ویژه  اختتامیه جشــنواره ورزش 
بازنشستگان بود. او دقایقی  پشت تریبون قرار گرفت 
تا برای نمایندگان بازنشسته ایران صحبت کند. نائب 
رییس مجلس شورای اسلامی صحبت هایش را  این 
طور  شــروع کرد: »من معتقدم باید کاری کنیم که 
پیشکســوتان ما که برای کشور ما تلاش کرده اند و 
زحمت کشــیده اند نگرانی های کمتری داشــته 

باشند.«
او معتقد اســت  صحبت کردن در این اوضاع و 
احوال خیلی سخت است : »شعار دادن خیلی راحت 
اســت ولی توان و باور و مهارت و علم اجرا را داشتن 

کار ساده ای نیست.«
نائب رئیس مجلس شــورای اســلامی  ادامه 
می دهد:»امروز چهل سال از انقلابمان با شعار آزادی، 
عدالت و اســتقلال می گذرد ولی مشکلات زیادی 

داریم.«
پزشکیان  مشکلات ناشی از تحریم ها را بدتر از 
جنگ می داند:»خیلی راحت است که پشت تریبون 
به زمیــن و زمان گیــر بدهیــم و الان در جریان 
استیضاح ها همه می خواهند گناه را به گردن یک نفر 

بیندازند. ما الان با بحران اقتصادی ناشی از تحریم 
های امریکا مواجهیم که بدتر از جنگ با عراق است 
ولی بــه جای اینکه مشــکلات را حل کنیم به هم 

اعتراض می کنیم.«
نایب رئیس مجلس معتقد است با عوض کردن 
وزیر مشکل حل نمی شود:»مشکل نگاه ما، علم ما، 

باور ما و اعتقاد ماســت. از این به بعد کمیسیون ها 
موظف شده اند که بنشینند و برای مشکلات راه حل 
ارائه بدهند.  همه داریم از مشــکل می گوییم ولی 
کسی از راه حل حرفی نمی زند و این مشکل ماست.«
پزشکیان ادامه می دهد: »آن زمان اغلب مدیران 
و مردم جامعه با فداکاری و ایثار کار می کردند. الگوی 
انســان های آن زمان ایثارگری بود ولی امروزه این 

روحیه کمتر دیده می شود. «
او با برابری  همه اقوام تاکید دارد: »نباید به کسی 
بــه خاطر قومیت و زبانش و منطقه زندگی اش توهین 
کرد.کســی که متقی تــر، کم نقص تــر،  بی عیب تر 
توانمندتر، عادل تر و قادرتر باشد در برابر خدا برتر است.«

او  با بیان اینکه الان به نظر می رسد که همه در 
برابــر حق و عدالت یکی نیســتند، می گوید:»این 
مشکل ماست و ما باید اینها را حل کنیم و شعار هم 

نباید بدهیم.«
پزشکیان با بیان اینکه فراکسیون بازنشستگان 
در مجلس شکل گرفته است و همکاران در فراکسیون 
اجتماعی پیگیر آن هســتند، گفت: » لازم اســت 
نمایندگان بازنشســتگی هم بیایند و حضور فعال 

داشته باشند تا به نتایج دلخواه برسند.«

 هدف از برگزاري جشنواره صندوق 
بازنشستگي چیست؟

صندوق بازنشستگي کشوري هر 
ســاله بــراي افزایش ســلامت 
بازنشسته ها اقدام به برگزاري این 
مســابقات مي کند. امسال براي 
دومین سال این اتفاق افتاده است. 
هدف از برگزاري مسابقات بحث 
ارتقای سلامت بازنشسته هاست. 
از این نظــر که آنها فکر نکنند در 
سن بازنشستگي فاصله گرفته اند 
از ورزش و دیگر نمي توانند ورزش 

کنند. 
 تا چه حد به اهداف دست پیدا کردید؟

با توجه به اینکه مســابقات در 5 
رشته ورزشــي صورت گرفته و با 
توجه بــه این اختتامیه که دیدید 
نفرات برتر داشته ایم. این مسئله را 
باید از ورزشــکاران پرسید که آیا 
صندوق توانســته اهدافي که در 
حوزه سلامت و نشاط آنها داشته 
را به خوبــي انجام دهد و نظر آنها 

جلب شده است یا خیر. 
 استقبال از جشنواره طبق پیش بیني ها 

بود؟
تعداد شرکت کننده ها خوب بود. 
کســاني که از سراســر کشور و 
استان هاي مختلف آمدند نسبت 
به تعداد بازنشستگاني که در این 
استان ها داریم به نظرم تعداد خوب 

و منطقي اي بود. 
 ورزشکاراني که آمدند از چه فرآیندي 

انتخاب شدند؟
در بحث شرکت بازنشسته ها باید 
بگویم که مسابقات دو مرحله دارد. 
یک مرحله مقدماتي است که در 
3۱ استان مسابقات برگزار شد و 
نفــرات برتري کــه راه پیدا کرده 
بودند به فینال که در تهران برگزار 
مي شــد و مقام کشوري شان را به 

دست آوردند. 
 به منظور تشویق بازنشستگان براي 
ورزش کردن چه جوایزي به نفرات برتر 

داده مي شود؟

براي نفرات اول تا سوم هم جوایز 
نقدي در نظر گرفته بودیم که به 
آنها اهدا شد. علاوه بر آن لوح، مدال 
و کاپ هم که ارزش معنوي دارد را 

براي آنها تدارک دیدیم. 
 هزینه برگزاري جشنواره چقدر برآورد 

شده؟
نسبت به جشنواره پارسال قطعاً 
هزینه ها و مخارج کاهش داشته. به 
این دلیل که جلوي خیلي از اسراف 
را گرفتیم. در ســنوات گذشــته 
هزینه های اضافی تحمیل شده بود 
کــه به لطف خــدا و درایت آقاي 
تقــي زاده، مدیریــت صندوق، 
سعي مان بر این بود از اسرافی که 
سال هاي پیش صورت گرفته بود 
جلوگیري کنیم اما سطح مسابقات 
را همان طور کــه خانم   زاده غلام، 
دبیــر برگزاري جشــنواره اعلام 
کردند در سطح خوب و مطلوبي 

برگزار کردیم. 
 در زمینه اقتصادی، تسهیلاتی هم در 

اختیار بازنشستگان گذاشته می شود تا 
در مواقع نیاز از آن استفاده کنند؟

تلاش صندوق بازنشســتگی این 
اســت که تمامــی فعالیت های 
بازنشسته ها از طریق کانون های 
بازنشستگی انجام شود. یعنی خود 
بازنشســته ها مسائل و مشکلات 
مربوط به خود را حل کنند. یعنی 
اگر قرار است وامی پرداخت شود، 
از طریق کانون ها باشــد. در حال 
حاضر تسهیلات 5 میلیون تومانی 
برای 400 هزار نفر از بازنشستگان 

داریم.
 برای ارائه خدمات به بازنشستگان چه  

برنامه و اهادفی دارید؟
ما همــه تلاش مان را می کنیم که 
بازنشسته را از حالت فرد منفعل به 
فردی تبدیل کنیم که وارد فصلی از 
زندگی اش بشود که بر اساس ذوق 
و ســلیقه و علاقه دوباره در جامعه 
دوران  کنــد.  نقش آفرینــی 
بازنشستگی دوران ایستادن عمر 

نیست بلکه بهترین دوره ای است 
که انســان بر اســاس چیزی که 
دوست دارد زندگی کند، هم در بعد 
اقتصادی و هم در زمینه اجتماعی. 
علاوه بر اهــداف اختصاصی مثل 
سلامتی و نشاط و شادابی، هدف 
نشــان دادن حضور بازنشسته در 
ســطح اجتماع اســت. اگــر فرد 
بازنشسته در سطح جامعه بالندگی 
خوبی داشته باشد، افقی که برای 
آینده جوانان کشور می بینیم افق 
بســیار خوبی خواهد بود. در واقع 
جوانان ما وقتی ببینند اگر 30 سال 
درست به مردم خدمت کنند آینده 
ورزشی، اجتماعی و اقتصادی شان 
تضمین شده است و از آنها حمایت 

خواهد شد، امیدوار می شوند.
 حرف آخر

از زحمات همه دســت اندرکاران 
صمیمانه تشکر مي کنم. همچنین 
از بازنشستگان هم بابت شرکت در 

این جشنواره سپاسگزارم. 

پور ذاكري: جشنواره با رویکرد اقتصاد مقاومتی  برگزار شد رضايت معاون اداري و مالي صندوق بازنشستگي از جشنواره دوم

امیــن پورذاکــري، معــاون اداري و  مالــي صندوق بازنشســتگي کشــوری یکــي از عوامل برگزاري دومین جشــنواره ورزشــي 
بازنشســتگان کشــوري اســت. جشــنواره اي کــه بــه گفتــه او امســال بــا هزینه هــاي کمتــري نســبت به قبــل برگزار شــده 
اســت: »هزینــه برگــزاري امســال نســبت بــه ســنوات قبلــي کاهــش داشــته اســت.« هرچنــد پورذاکــري معتقــد اســت 

جشنواره ورزشي بازنشستگان تنها بابت این است تا آنها فکر نکنند دیگر نمي توانند ورزش کنند. 



زاده غــلام مدیر کل امور فرهنگــي و اجتماعي صندوق 
بازنشســتگي گفت: پژوهش ها نشان مي دهند که خودِ 
پدیــده بازنشســتگي، رفتارهــاي مرتبط با ســلامت و 
ارتباطات اجتماعي را تغيير مي دهد و در بسياري مواقع 
موجب افزایش استرس هاي رواني، اجتماعي مي شود. 

زهــرا زاده غــلام افــزود: طبــق نتایــجِ ایــن تحقيقات، 

بازنشستگي در فهرستِ 43 موردي وقایع پراسترس، 
در جایگاه دهم قرار دارد که نکته بســيار حائز اهميت و 
قابل توجهي اســت و اینجاست که نقش ورزش و انجام 
حــرکات فيزیکي به عنــوان یکي از مهم تریــن راه هاي 
کاستن از اســترس هاي رواني، اجتماعي در این دوران 

برجسته مي شود. 

زاده غلام: ورزش از راه هاي كاهش 
استرس در دوران بازنشستگي است

 دو شنبه 
 7  آبان  ۱397

 سال بيست  و یکم
شماره   6۱۵2 3 ورزش بازنشستگان

ت ايران
ي رنگارنگ به وسع

ختتامیه ا
ا

ابراهیم 
نــی  تا بیا

مسوول هماهنگی 
برگزاری دومین جشــنواره 

ملی ورزش بازنشستگان کشوری در سخنانی ضمن تقدیر 
از دست اندرکاران و مسوولان برگزارکننده جشنواره به 
ویژه نقــش کلیدی مدیرعامل صندوق بازنشســتگی 
کشوری گفت: برگزاری مبارک و تاریخی این جشنواره 
نوظهــور ملی در ایام هفته تربیت بدنی، به تحقیق برگ 
زرینی در اشاعه فرهنگ نوین شیوه زندگی سلامت محور 
میان اقشار بازنشسته و بیانگر عزم و اراده جدی صندوق 
بازنشستگی کشوری برای پیشگیری از ابتلاء بازنشستگان 
به انواع بیماریها و جلوگیری از صرف هزینه های سرسام 

آور درمانی و مبارزه با فقر حرکتی است.
وی با طرح این پرسش که آیا بازنشستگان از اینکه 
در برنامــه های منظم و مفرح فعالیت های ورزشــی، 
فرهنگی و اجتماعی شــرکت کنند راضی و خشنود 
خواهند شــد و حالشان بهتر می شــود یا خیر، اظهار 
داشت: بازنشستگان هر حس و حالی که داشته باشند، 
با همان حس و حال و در همان جهت حرکت خواهند 
کرد و نتیجه خودسازی و خود کنترلی زندگی روزمره 
فردی و اجتماعی آن ها در همان حد و اندازه پاسخگوی 
نیازها و مطالبات روحی و جسمانی آنها در آینده خواهد 
بود.  بیاتانی ادامه داد: هیچ نهاد، قدرت و موج موثری با 
هر توان مالی، قادر به انجام حرکتی در ابعاد بسیار 
وســیع و با حضور تمامی جمعیت تحت 
پوشش که به بیش از یک میلیون و 
370 هــزار نفر می رســد 
نیست. برگزاری این 
ه  ر ا جشــنو
ورزشی 

فقط 
فقــط  و 
نقطه عطفی موثر، 
و  راهگشــا  و  راهنمــا 
شــاهکاری پیــش روی کلیه 
بازنشســتگان برای ورود به 
عرصــه فعالیت های بدنی 

سلامت محور است.
وی گفــت: در این 
جهان بی ســبک، بدون 
دیالوگ و ســردرگم که 
منشا و مقیاس همه چیز 
حتی اخلاقیات و توســعه 
عدالت اجتماعی، توسط پول 
صنــدوق  شــده،  تعییــن 
بازنشستگی کشوری از سر دغدغه، 
یک تنه و تنها زیر همه فشارها و شرایط 
دشوار، با اتکا به توانمندی و جدیت مدیران لایق 
خود به ویژه آقای تقی زاده مدیرعامل این صندوق اقدام 

به برپایی چنین رویداد مهم و اثربخشی کرده است.
بیاتانی اقدام صندوق بازنشستگی را برگ زرینی 
در عرصــه تحکیم مبانی، ضــرورت و اهمیت ورزش 
ســلامت محور بازنشستگان عنوان کرد و افزود: امروز 
بیــش از هر زمان دیگری کشــورمان نیازمند حضور 
بازنشستگان بانشاط، قوی و سالم، با ارتباطات اجتماعی 
بالا است؛ به ویژه در شرایطی که  براساس پیش بینی 
جمعیت شناسان، ایران با افزایش شتابان رشد جمعیت 

سالمند مواجه است. 
وی با بیان اینکه نیاز اکنون کودکان و سالمندان 
به عنوان دو گروه آسیب پذیر جامعه استفاده از امکانات 
و خدمات ورزشی رایگان یا با هزینه های اندک است، 
گفت: در شرایطی که بسیاری شعار و تبلیغات را مورد 
توجه قرار داده اند، صندوق بازنشستگی کشوری آستین 
ها را بالا زده و باتمام توان و با اســتفاده از ظرفیت های 
بالا و حداقل امکانات و اعتبارات و به خصوص مشارکت 
مدیران و کارشناســان جوان و علاقه مند، جشنواره 
ورزشی سراسری بازنشستگان را برای دومین سال به 
اجرا درآورد و این حماسه جاویدان و رویداد تاریخی را 

با همه وجود رقم زد.
وی تاکید کرد: همه ما بازنشستگان دو راه مشخص 
داریم، نخست، زندگی سرشار از تحرک، سلامت، پویایی 
و طول عمر و دوم، زندگی توام با سســتی، ســکون، 
افسردگی، بیماری های سالمندی و انزوا. همه انسان ها 
و افراد جامعه ناگزیرند در چرخه عمر، دوران بازنشستگی 
را تجربه کنند، بنابراین، اگر بازی زندگی را خوب تعریف 
کنیم برنده یک عمر زندگی توام با سلامت و نیک بختی 

خواهیم بود. 
بیاتانی در پایان با اشاره به یکی از ابیات شاهنامه 
فردوســی گفت: قرنها پیش حکیم ابوالقاسم 
فردوســی قانون ســوم نیوتــن را چه 
هشــیارانه و شیوا سروده است: ز 
نیرو بود مرد را راســتی/ ز 
سستی کژی زاید و 

کاستی.

حركتی 
حماسی و 
تاریخی در 
مسیر سلامت 
بازنشستگان

ســم  ا مر
از  بعد  اختتاميه 

رقـــــــابت یــك 
روزه ورزشــکاران در سالن 

همایش های ســازمان حج و زیارت 
برگزار  شد. مسئولان صندوق بازنشستگانی 

سنگ تمام گذاشته اند. سالني مجهز كه به زیبایي 
آراسته شده با فضایي كه گنجایش همه شركت كننده ها 

را دارد. در این سالن مي شود همه قوميت هاي ایراني را یکجا با 
لباس هاي محلي و پر رنگ و لعابشــان دید و حظ برد. هر  اســتان 

شركت كننده نماینده اي دارد كه با لباس محلي زنان همان نقطه از ایران به 
عنوان سرگروه مشخص شده اند. لباس كردي، لرستاني، بوشهري، آذربایجان هاي 

شــرقي و غربي، گيلان، خراساني و... همه شان چشم نوازند. همهمه اي در طبقه همکف 
ســاختمان همایش   برپاست. ورزشــکاران چمدان ها و بار و بندیل هاي سفررا تحویل 
مي دهند و وارد ســالن اصلي مي شوند. نمایندگان استان ها به همراه نفرات اول تا سوم 
رشته هاي ورزشي كه برگزار شده با پلاكاردي كه نام استان شان روي آن حك شده در دو 

طرف سالن ایستاده اند و منتظر اهداي جوایز هستند. 
شروع برنامه با صداي دلنواز قاري بین المللي 

برنامه رسما با پخش سرود ملي كشورمان عزیزمان شروع شد و همه به احترم ایران عزیز 
از جایشان بلند مي شوند. سپس تلاوت آیاتي از قرآن كریم به صورت زنده توسط كریم 
منصوري قاري بين المللي و سرشناس كشــورمان شروع مي شود و سکوت حکمفرما 

مي شود. 
اجراي خوب خیاباني 

اجراي مراســم اختتاميه بر عهده جواد خياباني گذاشته شده بود كه به 
زیبایي و شایســتگي در فضایي شاد مراســم را هدایت كرد. ابراز 

احساسات نسبت به حاضران و قدرداني از مردان و زنان بازنشسته اي 
كه از آنان با عنوان ورزشکاراني یاد كرد كه همگي به رغم موهاي 
سفيدشان، جوان ها، زحمتکشان و افتخار این مرز وبوم هستند و 
هر كدام به خاطر خدمات و توانایي هاي شان جایگاهي خاص در 

جامعه دارند. 
دست و سوت و هورا به افتخار پرسپولیس 

خياباني در بخشي از صحبت هایش از پيروزي پرسپوليس مقابل السد 
قطر و فيناليســت شدنش در ليگ قهرمانان آسيا گفت كه با تشویق و 

سوت همه حاضران سالن منفجر شد. او در ادامه صحبت هایش ابراز اميدواري 
كرد كه پرسپوليس حالا كه براي اولين بار فيناليست شده قهرمان هم بشود و 20 روز 

دیگر جشن قهرماني برایش برپا شود. او گفت كه نوبت استقلالي ها هم مي رسد كه سابقه 
چندین بار فيناليست شدن و دو قهرماني در ليگ قهرمانان آسيا را دارند. بعضي ها آهسته 

گفتند خودش استقلالي است. 
رژه با لباس هاي رنگارنگ

بعداز شروع رسمي مراسم اختتاميه، خيلي زود نوبت به رژه ورزشکاران مي رسد. ورزشکاران 
برگزیده كه یك روزه در تهران با هم رقابت داشتند. نوبت آنها كه شد، ورزشکاران استانهاي 
شركت كننده با تابلوي اسم استان شــان از دو طرف روي سن رفتند. بعضي ورزشکاران با 
لباس هاي محلي پا روي سن گذاشتند، لباس هایي كه نشان دهنده فرهنگ هاي مختلف ایران 

است. لباس هاي رنگارنگي كه شور و نشاط را به حاضران در مراسم مي دهد. 
خبرهاي خوش مدیرعامل صندوق براي بازنشستگان

از ایجاد فدراسیون، باشگاه، دهکده سلامت تا...
جمشيد تقي  زاده در بخشي از مراسم روي سن رفت و از افتخار خدمت به بازنشستگان 

گفت 
كه با ابراز 

و  احساســات 
تشویق حاضران روبر 

شد: »افتخارم خدمت  كردن 
به شماست.  مفتخریم براي دومين 

بار جشــنواره اي را بــراي فرهيختگان 
بازنشســته برگزار كنيم.«   او از تلاش اعضاي 

هيأت مدیره و همه كســاني گفــت كه براي 
برگزاري این مراسم 6 ماه زحمت كشيده اند. 

اینکه ورزش زبان بين المللي اســت و ما هم 
بایـــد قاري و مجري بين المللي براي مراســم مان 

داشته باشيم. 
مدیرعامل صندوق بازنشســتگي خبرهاي خوشي هم به 

حاضران داد: »من سخنگوي شما هستم. فراكسيون، كميسيون 
اجتماعي مجلس را موظف كــرده. ما هم دنبال همان حقوقي 

هستيم كه شما مي خواهيد. «
این همه صحبت هاي او نبود: »قانون مدیریت خدمات كشوری كه 
خواسته شما بوده الان این دستور در كميسيون اجتماعي در دست 
بررسي است. از آقاي پزشکيان این قول را مي گيریم كه به آن چيزي 

كه سهم شماست، برسيد. «
 سلطاني فرقول داد، بازنشسته ها فدراسیون دار شوند

تقي  زاده حرف هاي دیگري هم زد:» ما افزایــش اميد به زندگي را دنبال مي كنيم. عمر 
مدیریتي ام بيشــتر در ورزش، بخش تصميم گيري هاي كلان ورزش و بخش اجرایي آن 
گذشــته. با وزیر ورزش و جوانان صحبت هایي انجام داده ایم. قرار اســت فدراسيون 
ورزش هاي بازنشستگي ایجاد كنيم تا مسابقات بين المللي شود. بعد شما تيمي تر عمل 
مي كنيد و زیر نظر باشگاه های بزرگ كشور به عنوان پيشکسوت مي توانيد به مسابقات 
آسيایي بروید. مثل ورزش كارگري كه فدراسيون دارد و ارتش كه فدراسيون سيزم را دارد 
و پيشکسوتانش در جهان رقابت مي كنند. تشکيل این فدراسيون را براي سال آینده نوید 
مي دهيم. 30 سال دیگر یك سوم جمعيت ایران سالمند مي شوند. حتماً باید از الان بستر 

را براي بخش ورزش همگاني آماده كنيم. «
بازنشسته ها باشگاه دار مي شوند

 ایجاد باشگاه ها و مجموعه دهکده هاي سلامت و خانه اميد هم بخشي دیگر از كارهایي 
است كه صندوق بازنشستگي به دنبال ایجاد آن است. 

رضازاده 
هم آمد

پزشــکيان  دكتــر 
نایب رئيس مجلس شــوراي 

اسلامي، حســين رضا زاده، اعضاي 
هيأت مدیره صندوق از مهمانان ویژه مراسم 

اختتاميه  بودند كه با تشویق حاضران روبه رو شدند. 

اهداي جایزه
اهداي جوایز نقدي و كاپ و لوح تقدیر به نفرات اول تا ســوم 

رشته هاي دارت، شــنا )قورباغه و كرال( تيراندازي، پينگ پنگ و 
شطرنج هم بخش پایاني این مراسم بود. برترین مدیران استاني هم معرفي 

شدند و جایزه هاي شان را گرفتند. در بخش تيمي هم اصفهاني ها با جوایزي كه در 
رشــته هاي مختلف گرفتند اول شدند و جایزه گرفتند.  بهترین صحنه دراین مراسم 

خواندن سرود »اي ایران« بود كه همه حاضران در سالن یکصدا به زیبایي اجرا كردند و 
جواد خياباني هم همراهي شان مي كرد. شاید قشنگ تر از آن صحنه هم دیدن برق شادي 
و اميد در صورت پدربازنشســته اي كه دست هایش مي لرزید و با كاپ و دسته گل و لوح 
تقدیر از روي سن برمي گشت تا بر روي صندلي  اش بنشيند. اینها ماندگارترین تصاویري 

بودند كه در ذهن ها ثبت و ضبط مي شد. 

خبر 
خوش براي فرزندان 

بازنشسته ها
به گفته تقي  زاده استخدام در صندوق و زیر 

مجموعه هایش براي فرزندان بازنشســته ها 
باشد: »دارایي مال شماست و باید فرزندان شما 
در این مجموعه جایگزین بشوند.« او در ادامه 
خبرهاي دیگري هم داشــت اینکه دولت 

لایحــه اي را در دســتور دارد كه همان 
خدماتي كه به شاغلين داده مي شود 

به بازنشسته هم داده شود.



 ۵ رقابت ورزشکاران  پایان  اصفهان در  تیم 
رشته، قهرمان جشنواره ورزشی بازنشستگان 
شد. در این جشنواره  یک روزه ورزشکاران 3۱ 
استان كشور در رشته های شنا،تیراندازی ، 
رقابت  هم  با  شطرنج  و  دارت  پنگ،  پینگ 

كردند كه در پایان  ، استان اصفهان با 3 طلا، یک 
نقره و یک برنز مقام اول تیمی را به دست 
آورد. خراسان رضوی با 3 طلا و 2 برنز مقام 
دوم را به دست آورد و قزوین با 2 طلا، 2 نقره 

و 2 برنز به جایگاه سوم رسید.
اصفهان قهرمان 
جشنــواره 

 دو شنبه 
 7  آبان  ۱397

 سال بيست  و یکم
شماره   6۱۵2 4 ورزش بازنشستگان

۶۲ مرد و زن در خط تیر اندازي 

شور و نشاط بازنشستگان در سالن 10 متری آزادي
سالن تیر اندازي ورزشگاه آزادي میزبان 3۱ بانو و 3۱ مرد 

برگزیده سراسر کشور براي جشنواره بازنشستگان بود. 
به محض نز دیکي به سالن تیراندازي شور و اشتیاق 
به خوبي دیده مي شد.  برگزاري  و عوامل  ورزشکاران 
ورزشکاران همه با لباس یک دست به خوبي نسبت به بقیه 
قابل تشخیص بودند. زنان طوسي و مردان سرمه اي. تنها 
بودند.  پوشیده  تیراندازي  حرفه اي  لباس  نفري  چند 
تیر اندازان به صورت نوبتي روي خط قرار مي گرفتند و به 

سیبل مورد نظر شلیک مي کردند. 
جو خوب سالن و صمیمیتي که ورزشکاران در کنار 
رقابت با یکدیگر داشتند از نکات جالب توجه این مسابقات 
بود. همه یا مشغول تیراندازي بودند یا گرم صحبت با یکدیگر. 
عده اي هم مشغول عکس گرفتن و ثبت خاطرات این 
جشنواره بودند. مسابقات به صورت تک مرحله اي و رکوردي 
بود. تیراندازان بازنشسته هرکدام ۲0 تیر و ۲5 دقیقه فرصت 
داشتند. ۱0 تیر اول براي قلق  گیري و تمرین و ۱0 تیر دوم 

براي مسابقه داشتند. 
ابراهیم بیاتاني از مسئولان برگزاري جشنواره درباره 
نحوه انتخاب شدن این ورزشکاران مي گوید: »در هر استان 
بین بازنشستگان مسابقه برگزار کردیم و از هر استان یک 
بانو و یک مرد به این جشنواره آمدند. خیلي جو خوبي است. 
اینکه بازنشستگان دور هم جمع مي شوند و با هم رقابت 

مي کنند بسیار زیبا است.«
 او به جوایز و اسکان ورزشکاران اشاره مي کند: »هدف 
اصلي ما ایجاد نشاط و همبستگي میان بازنشستگان است 
اما نفرات برتر جشنواره یک لوح ارزشمند و مدال دریافت 
مي کنند. تمام ورزشکاران که به این جشنواره آمدند مهمان 
ما هستند و اسکانشان با ماست. از درب هتل تا محل 

مسابقات هم با وسایل نقلیه اي که تدارک دیدم مي آیند و 
بر مي گردند.«

 مسئول برگزاري مسابقات از نحوه انتخاب سالن 
مي گوید: »ما براي تیر اندازي هم مانند تمام رشته هاي دیگر 
بهترین سالن را انتخاب کردیم تا بازنشستگان در بهترین 

شرایط با هم رقابت کنند.«
یکي دیگر از نکات این بخش جشنواره حضور مداوم 

عوامل فدراسیون تیراندازي در سالن بود. 
رضا ملک محمدي دبیر فدراسیون، برگزاري این 
مسابقات در مجموعه آزادي را خوب مي داند: »خیلي 
خوشحالم که این افتخار نصیب مان شد تا میزبان این 
جشنواره و فرهیختگان باشیم. ما هم تمام تلاشمان را براي 
عزیزان انجام دادیم. چنگیز مستعدزاده که مسئول سالن و 
قهرمان اسبق تیم ملي کشوراست مسئول برگزاري مسابقه 

است و چند نفر هم کمکشان مي کنند.«
بدرالملوک کوهرنگي نایب رئیس فدراسیون تیراندازي 
از برگزاري همیشگي این مسابقات مي گوید: »بازنشستگان 
بزرگترین سرمایه هاي کشور هستند و خیلي خوب است که 
میزبانشان هستیم. این مسابقات قرار است هر ساله انجام 
شود و علاقه مندان زیادي در این رشته دارد. امسال هم 
نسبت به سال هاي گذشته هم از نظر فني و هم کیفي 
پیشرفت زیادي داشتیم. امسال هم نکاتي را گفتند که سال 

دیگر لحاظ مي کنیم که بهتر برگزار کنیم.«
در پایان مسابقات در بخش بانوان زرین دخت رضاییان 
از اصفهان، مهناز علي بابایي از چهارمحال و بختیاري و کبري 
میناخاني از زنجان اول تا سوم شدند. در بخش مردان 
محمدناصر سلیماني از خراسان جنوبي، حسین دهقاني از 

اصفهان و علي پرونده از قزوین اول تا سوم شدند. 

 رضاییان: سطح امسال 
بالاتر از پارسال بود 

زرین دخت رضاییان که براي دومین بار قهرمان تیراندازي ده متر 
جشنواره بازنشستگان شد از جو این مسابقات مي گوید: »جو خوب و 
صمیمي بر مسابقه حاکم بود. خوشحالم که براي دومین بار شرکت 
کردم و توانستم دومین قهرماني ام را به دست بیاورم.« او سطح مسابقات 
را خوب مي داند: »سطح مسابقات نسبت به پارسال بهتر بود اما تنها 
مشکلي که داشتیم سیبل هاي معمولي بود. سال پیش از سیبل هاي 
الکترونیکي استفاده مي کردند که با وجود آنها رکورد ها دقیق تر ثبت 
مي شد.« قهرمان دو دوره جشنواره بازنشستگان راهکاري براي بهتر 
شدن مسابقات دارد: »اگر مسابقات شکل رسمي تري به خود بگیرد 
بهتر است. اگر حداقل نیم فرم تیر اندازي کنیم مورد پسند تر مي شود. 
در کل همه امکانات و محل اقامت و... عالي و بدون نقص بودند. از همه 
عوامل برگزاري که این جشنواره را برپا کردند صمیمانه تشکر مي کنم.« 
رضاییان براي مدال سوم هم برنامه دارد : »اگر خدا بخواهد سال بعد هم 
شرکت مي کنم و برنامه ام این است که سومین مدال را بگیرم. در طول 

سال تمرین مي کنم که به این امر دست پیدا کنم.«

میناخاني: امیدوارم در زنجان تفنگ ها را ازصندوق 
بیرون بیاورند

کبري میناخاني، بانوي تیراندازي که براي دومین سال در جشنواره 
بازنشستگان شرکت مي کرد رتبه اي بهتر از سال قبل گرفت و سوم شد. 
او تیراندازي با سابقه است: »هفت سال است که تیر اندازي مي کنم و 
علاقه خیلي زیادي به این رشته دارم. این جشنواره هم فرصتي شد که 
در رشته مورد علاقه ام در سطح کشوري مسابقه بدهم« نفر سوم 
مسابقات رقباي پارسال را قوي تر مي داند: »رقباي پارسال خیلي قوي تر 
بودند از نظر من. من سال گذشته پنجم شدم اما امسال سوم شدم.« 
میناخاني از مسئولان زنجان گلایه مي کند: »امیدوارم هیأت شهرستانها 
تفنگ ها را از گاو صندوق بیرون بیاورند. پارسال هرچه ااصرار کردم براي 
تفنگ فایده نداشت و به زور یک لباس دادند. من وقتي به سالن مي آیم 
و مي بینم که کسي با لباس و تفنگ مخصوص آمده است ابهتش من را 
مي گیرد و باعث مي شود استرس داشته باشم. درست مثل پارسال که 
پنجم شدم.« او شلوغي را مانع نتیجه نگرفتن نمي داند: »جدیدا در 
باشگاه هایي که تمرین مي کنیم آهنگ مي گذراند تا اگر جایي که 
مي رویم شلوغ باشد عادت داشته باشیم و مشکلي براي مان پیش نیاید.«

 بابایي: جو مسابقات 
عالــي بود

مهناز علی بابایی بانوي تیرانداز اهل چهارمحال و بختیاري است که 
در اولین دوره حضورش در جشنواره ورزشي بازنشستگي توانست 
دوم شود. او به سطح مسابقات اشاره مي کند: »مسابقات از سطح 
خیلي بالایي برخوردار بود. همه رقبا کاملًا آماده و خوب به این 
مسابقات آمده بودند که مقداري کار را سخت مي کرد اما جدا از 
فضاي رقابتي جو دوستانه و صمیمي اي که در این جشنواره حاکم 
بود بیشتر به چشم مي آمد. کار خیلي با ارزشي بود که سازمان 

بازنشستگي انجام داد و امیدوارم ادامه دار باشد.«
 او به امکانات سالن اشاره مي کند: »سالن که خیلي خوب و 
استاندارد بود. من با تفنگ و لباس خودم آمدم اما مي دیدم 
دوستاني که تجهیزات نداشتند هم از عوامل سالن تیراندازي 
آزادي مي گرفتند اما اگر سالن بهتري در ایران باشد که بشود در 
آنجا تیر اندازي کرد عالي تر مي شود. براي مثال استفاده از 
سیبل هاي الکترونیکي واقعاً مي تواند کمک شایاني به بهبود 

مسابقات بکند.«

 پرونده : قرار بود 
حال و هوایمان عوض شود

علي پرونده تیرانداز قزویني که عضو هیئت  تیراندازي این استان هم 
است به مقام سوم جشنواره ورزشي باز نشستگان رسید. او نظري مخالف 
دیگر رقبایش دارد و سطح مسابقات را پایین مي داند: »مسابقات سطح 
بالایي نداشت. همه بازنشسته بودند و در همین سطح و معمولي بود. 
شاید به همین دلیل هم مسئولان زیاد جدي نگرفتند.« رشته اصلي او 
تپانچه بادي است: »من عضو هیأت استان قزوین هستم و در ماده تپانچه 
بادي همیشه تمرین مي کنم اما این جا مجبور بودیم فقط در همین 
رشته شرکت کنیم اما مسئله اصلي این بود که ما بازنشسته ها حال و 
هوایمان عوض شود و کمي دور هم خوش بگذرانیم. از این نظر واقعاً 
همه چیز عالي بود چون جو صمیمي دوست داشتني اي در سالن حاکم 
بود.« او امیدوار است سال به سال بهتر شوند: »با توجه به اینکه این 
مسابقات دومین سالش است این انتظار مي رود که سال بعدي بهتر از 
امسال و به همین ترتیب سال هاي بعد بهتر از قبل باشد. اگر اطلاع رساني 
بین بازنشستگان بیشتر شود در استانها هم رقابت جذاب تر و بهتر 

مي شود و به سطح کیفي مسابقات هم کمک مي کند.«

 دهقاني:مسابقات نیم فرم باشد 
بهتــر است

حسین دهقاني مانند تیر اندازان حرفه اي از آرامش خاصي هنگام 
مسابقه برخوردار بود و با خونسردي تمام توانست مقام دوم را به 
دست بیاورد. در روزي که معتقد است مي توانست اول شود: 
»خیلي مسابقه خوبي بود. مي توانستم اول شوم اما دومي هم مقام 
خوبي است. چند نکته است که اگر رعایت شود مسابقات بهتر و 
با کیفیت تر مي شود. یکي این است که مسابقات باید شکل 
رسمي تر به خود بگیرد و حداقل نیم فرم تیر اندازي کنیم. نکته 
دوم هماني است که دوستان اشاره کردند. سیبل ها مثل پارسال 

نبود و امتیاز دهي دقیق نمي شد.« 
تیرانداز نقره اي جشنواره از امکانات سالن مي گوید: »امکانات 
سالن که عالي بود. همه چیز منظم و مرتب پیش رفت و به قول 
معروف خوبي که گفتن نداره.« دهقاني امیدوار است مسابقات 
ادامه دار باشد: »خیلي این جو دوست داشتني است. امیدوارم 
در سال هاي بعدي هم ادامه دار باشد و بازنشستگان باز هم دور 

هم جمع شوند.«

 سلیماني: رقبا فراتر از 
انتظار بودند

محمد ناصر سلیماني که به تازگي بازنشسته شده براي اولین بار در 
جشنواره ورزشي بازنشستگان کشوري در بخش تیر اندازي شرکت 
کرده و توانست مقام اول را به دست بیاورد. او معتقد است همه فراتر 
از انتظار ظاهر شدند: »مسابقه بي نظیر و با شکوهي را انجام دادیم. 
رقبا با توجه به اینکه بازنشسته هستند و فکر و خیال زیاد و تحرک 
کمتر نسبت به قبل دارند واقعاً عالي و فراتر از انتظار بودند.« نفر اول 
تیر اندازي از امکانات سالن بسیار راضي است: »به نظرم بهترین سالن 
کشور همین سالن آزادي است و مسئولان بهتر از این نمي توانستند 
کار کنند اما بحث سیبل الکترونیکي مطرح بود که حق با عوامل 
اجرایي بود چراکه اکثر کساني که به این مسابقات مي آیند آماتور 
زیادي  هزینه  جبرانش  مي شد  خراب  سیبل  اگر  و  هستند 
مي خواست.« او هم از تیراندازان با سابقه است: »من 30 سال پیش 
هم در مسابقات کشوري در همین سالن تیر اندازي مي کردم. خیلي 
علاقه دارم به این رشته. پیامبر و امامان ما هم به همه توصیه کردند 

که تیر اندازي را یاد بگیرید.«



شریعتمداری گفت: همسان سازي حقوق 
بازنشســتگان یکــي از مهم ترین مطالبات 
آنهاســت که من آن را در رأس برنامه هاي 
خــود در فعاليت هــاي وزارتخانــه قــرار 
مي دهــم. وي با بيان اینکه براي تحقق این 
هدف منابع مالي فوق  العــاده اي مورد نياز 

اســت، افــزود: البتــه همين حــالا هم در 
مجموعه وزارتخانــه قدم هایي براي انجام 
این کار به صورت پلکاني برداشــته شده 
اســت ولــي باید ایــن پله ها را با ســرعت 
بيشــتري طي کنيم تا همسان سازي حقوق 

بازنشستگان محقق شود. 

شریعتمداري: همسان سازي حقوق بازنشستگان 
در رأس برنامه هاي وزارت تعاون خواهد بود

 دو شنبه 
 7  آبان  ۱397

 سال بيست  و یکم
شماره   6۱۵2 5 ورزش بازنشستگان

خیابان کوشا، خیابان ورزش ساعت ۹ صبح روز سه شنبه اولین 
روز از آبان ماه. با ورود اتوبوس زنان ورزشکار سکوت خیابان 
ورزش برهم مي خورد. درست مثل بچه هاي پر شر و شوري 
که به اردو آمده اند. با لباس هاي ورزشي یکدست طوسي، 
پشت سرهم به طرف محل برگزاري مسابقه حرکت مي کنند. 
 قرار است خانه دارت مجموعه ورزشي شهید کشوري 
میزبان زنان و مردان و جوانان دیروز باشد. آنها امروز همه 
دغدغه ها و مشکلات روزمره زندگي را در شهرهاي شان 
گذاشته اند و به تهران دعوت شده اند تا کنار همه دوستي ها، 
خوش بگذرانند و مسابقه هم بدهند. خیلي هاي شان ورزشکار 

هم بوده اند، اینها را خودشان  مي گویند. 
پدر بزرگ ها هم به این مهماني ورزشي دعوت شده اند اما 
قرار است دیرتر برسند. اولویت با زنان ورزشکار است. کمي 
پایین تر از در غربي مجموعه ورزشي شهید کشوري که ورودي 
دانشکده تربیت بدني هم هست، پوستر مسابقات نصب شده 
است »دومین دوره جشنواره ورزشي بازنشستگان، با هدف 
اشاعه فرهنگ سلامت و نشاط«. صندوق بازنشستگي کشوري 
در اقدامي شایسته و جالب شرایطي را براي رقابت ورزشي 
فراهم کرده که کساني که بیشتر از همیشه به فضایي شاد و 
مفرح احتیاج دارند درکنار هم جمع بشوند. تقریباً از همه جاي 
ایران آمده اند. با آنها که هم صحبت مي شوي از لهجه هاي شان 
مي فهمي ؛ کرد، لر، آذري، گیلاني، جنوبي، اصفهاني و... چنان 
با شور و هیجان حرف مي زنند که انگار قراراست در مسابقات 
جهاني مسابقه بدهند. وارد سالن که مي شوند هیاهویي به پا 
مي شود. مسئولان برگزاري مسابقات نفرات را با لیستي که در 
دست دارند چک مي کنند تا گروه بندي مشخص شود. فکر این 
همه شور و هیجان را نمي کردم. براي هم کري هم مي خوانند. 
آنها قهرمانان استان هاي شان هستند و خیلي هاي شان آمده اند 
که اول شوند. در فضایي دوستانه که در آن رقابت هم موج 
مي زند. همه شرکت کنندگان در کنار مسئولان عکسي به 

یادگار مي گیرند تا مسابقات جدي تر شروع شود. 
حساسیت از همان دور اول مسابقات بالاست. نفر برنده از 
خوشحالي چنان بالا و پایین مي پرد که انگار به روزهاي خوش 
کودکي و نوجواني  اش برگشته. همان روزهایي که در این 
ضیافت برایش تداعي مي شود. سرو صدا حسابي سالن را پر 
کرده. هر کسي از بازي  اش با هیجان براي دوستان و هم 
اتاقي  اش مي گوید. یک روز نشده انگار دوستان چندین ساله 
شده اند. همدیگر را تشویق مي کنند. بعضي ها هم ناراحتند که 
چرا دقت نکرده اند: »استرس داشتم، دست هایم مي لرزید، 
عدد ۱۹ را ۱5 شنیدم و اشتباه نشانه گرفتم.«  همه اینها از 
دوست داشتني ترین لحظات ورزش و مسابقه دادن است که 
با همه سختي ها و برد و باخت هایش هرگز یک ورزشکار پا پس 

نمي کشد و انگیزه براي پیروزي و ادامه زندگي وجود دارد. 

محمدرضا فراهاني، دبیر کمیته دارت استان تهران، خانم 
هاشمي مدیر اجرایي، خانم شیرواني و خیلي هاي دیگر در حال 
انجام کارها هستند، سالني مجهز که صفحه هاي دارت در آن 
تعبیه شده است. به گفته فراهاني، خانه دارت با تجهیزاتي که 
دارد نه در ایران، که در خاورمیانه هم مجهزترین و کاملًا 
تخصصي است: »دو سال و نیم است که سالن به این شکل 
مي شود.  برگزار  اینجا  هم  بین المللي  مسابقات  درآمده. 
استعدادیابي براي دارت، تمرینات تیم هاي ملي بزرگسالان و 
جوانان هم در اینجا انجام مي شود. نه در کشور، که در خاورمیانه 
چنین سالن تخصصي ای براي دارت نداریم. همه چیز ها 
براساس استانداردهاي بین المللي است. ارگان هاي مختلف هم 
مسابقات شان را اینجا برگزارمي کنند. همین چند ماه پیش 
مسابقات هنرمندان پیشکسوت را داشتیم. از همه رشته هاي 

هنري آمده بودند.«
نفرات برتر و اول هر استان به مسابقات بازنشستگان دعوت 
شده اند. آنها بهمن ماه سال ۹6 در استان هاي شان مسابقه داده و 
قهرمان شده اند. قرار بود از همان دور اول، مسابقات حذفي باشد 
اما با صحبت هایي که مي شود براي اینکه نفرات بیشتر و با شور و 
هیجان تر بازي کنند، ۲۹  نفر شرکت کننده در گروه هاي دو نفره 
قرار مي گیرند و به تعدادي هم قرعه استراحت مي خورد. مسابقات 

30۱  فیکس است. 
چند تیر و یک صفحه دارت با خانه ها و دایره هایي رنگي 
که باید درست نشانه بگیري. شاید دارت ورزشي ساده به نظر 
بیاید اما قوانین خاص خودش را دارد. وقتي با قوانین آشنا 
بشوي و نشانه گرفتن خانه ها و امتیازات را ازنزدیک ببیني 
معناي این استرس را مي فهمي. باید راهش را و ترفند شکست 
دادن حریف را بلد باشي. باید محاسبه گر خوبي باشي وبا تمرکز 
بالا استرس زیادي را که این رشته ورزشي دارد کنترل کني. 
آقاي زنگنه یکي از داوران مسابقات است. او در باره این رقابت ها 
مي گوید: »سطح بازي ها بد نیست. این ورزش تمرین زیاد 
مي خواهد. خیلي هاي شان فرصت زیادي براي تمرین ندارند. 
حرفه اي ها ساعت ها در روز تمرین دارند اما شاید آنها در هفته 

دو سه ساعت.«
براي  زیادي دارد مخصوصاً  تأثیرات  این ورزش  اما 
بازنشستگان : »با این ورزش ذهن شان فعال مي شود. محاسبه 
را یاد مي گیرند. باید خیلي سریع عدد و رقم ها را از هم کم کنند. 
استرس زیادي دارد. باید همزمان که سریع عمل مي کنند، 
همین جوري تیرها را پرتاب نکنند. با تمرین زیاد مي شود این 
استرس را کنترل و کمتر کرد مثلًا از ۱00 درصد به یک درصد 

رساند.« 
زنگنه که بازي هاي زیادي را که از بازنشستگان داوري 
کرده، مي گوید: »شاید در حد مبتدي باشند اما در بین شان 
خوب هم زیاد داریم.« بعد از حدود یک سال و نیم تمرین 

مي شود به سطح حرفه اي در دارت رسید اما شرایط رسیدن 
به تیم ملي سخت است باید »نامبروان« باشي. کنترل استرس 
و قدرت محاسبه همزمان در شرایط مسابقه خیلي سخت 
است. اینها را هم آقاي زنگنه مي گوید. هیجان به اوج مي رسد 
انیس  برتر مشخص مي شوند ؛ رباب فکري،  نفر  و چهار 
پورخالقي، طیبه واثقي، نسرین رحمت پناه. حالا شرکت 
کنندگان مرد هم وارد سالن شده اند و سالن شلوغ تر از قبل 
شده. رباب فکري از مشهد و انیس پورخالقي فینالیست 
مي شوند. خانم فکري که قبل از مسابقات با او هم صحبت شده 
بودم بسکتبالیست است و استایلش کاملًا ورزشي است. 
خودش که مي گفت آمدنش به این جشنواره مثل اول شدن 
براي اوست. با هیجان و استرس زیادي بازي مي کند. گهگاه 
هم آبي مي نوشد و سرو صورتش را خنک مي کند اما حریفش 
با آرامشي خاص بازي مي کند اما سرانجام رباب فکري است 
که برنده مي شد و قهرمان کشور اوست. عنوان دومي هم به 
خانم  پورخالقي مي رسد. بازي رده بندي هم با حساسیت بالا 
به آخر مي رسد. خانم واثقي سوم مي شود ونسرین رحمت پناه 
چهارم. مریم مودب منش، پروین منصوریان، منیر آهنگراني، 
بنفشه یعقوبي، پروین موسوي و توفیقه عاشوري نفرات پنجم 
تا دهم هستند. رقابت تمام مي شود اما دست دادن ها و در 
آغوش کشیدن ها بعد از هر بازي در خاطرات باقي مي ماند. 
پایان کار هم عکس یادگاري قهرمانان و نفرات اول تا پنجم. 

مسابقات مردان
مثل شروع مسابقات زنان اما عجیب است حالا سکوت 
در سالن حکمفرماست. 30 نفر شرکت کننده مرد با نظمي 
خاص بر روي صندلي هایي که تعبیه شده مي نشینند. دختران 
دیروز و بازنشستگان امروز برد و باخت برایشان مهم تر از آقایان 
است. حداقل ظاهر قضیه که این را مي گوید. روش مسابقه مثل 
رقابت زنان است و از دور دوم حذفي برگزار مي شود تا 
شرکت کنندگان که از راه دور آمده اند فرصت بازي بیشتري 

داشته باشند. 
عطاالله جمال وندي از ایلام آمده است. خودش مي گوید 
که انتظار اولي را ندارد: »اولین سال است که آمده ام. تمرین 
دوستان را که دیدم و صحبت هاي شان را شنیدم فهمیدم 
نمي توانم اول شوم. بعضي ها عضو تیم هایي هستند و از یک 
استان به استان دیگر مي روند و مسابقه مي دهند. کار خیلي 

سخت است.«
او کارشناس بهداشت است و از کار خوب صندوق 
بازنشستگي کشوري مي گوید: »ورزش از نظر روحي و جسمي 
تأثیرات خوبي دارد. از آلزایمر و افسردگي جلوگیري مي کند. 
جلوي سرطان ها، دیابت و خیلي ازبیماري ها را مي گیرد. 
تحرک که داشته باشي 30 درصد از ابتلا به سرطان کم مي شود. 
شاداب بودن ستون سلامتي است.  ورزش هاي جمعي نشاط 

و رفاقت را به همراه دارد و انسان را تخلیه رواني مي کند. تحرک 
مشغله هاي فکري را کمتر مي کند. با هر پرتابي که مي کني 

ذهن پاک مي شود از این چیزها.«
این همه حرف هایش نیست: »من بازي اولم را باختم 
استرس داشتم. بعضي ها از قبل آمادگي دارند. این جمع براي 
قهرماني نیامده اند. مي خواهند خودشان را محک بزنند. خیلي 
از همسن هاي ما الان روي ویلچر هستند ولي ما این شرایط را 

نداریم.«
احمد عبداللهي قهرمان دارت بوشهر است که به مسابقات 
آمده. او هم بازنشسته فرهنگي است. بازي اولش را برده. 
مي گوید استرس ندارد. به تنهایي در خانه روي همان صفحه 
دارتي که دارد تمرین مي کند: »نهایتش باخت است. کاري که 
صندوق بازنشستگي کرده کار ارزنده و خوبي است اما مي شود 
اقدامات دیگري هم انجام داد. مثل بردن بازنشسته ها به اردو، 
مسافرت هاي تفریحي و زیارتي. مي شود امکانات بیشتري در 
استان ها در اختیار این افراد قرار داد و در استانها مسابقات را  
بیشترکرد. یک کار دیگرهم این است که مکاني فراهم شود و 

از بازنشستگان تجلیل و تقدیرشود. کنار هم جمع شدن و 
سرزدن به این افراد هم راهکار خوبي است. حتي مي توان از 
تجربیات آنها در زمینه هاي فرهنگي، اقتصادي و...  هم استفاده 

کرد.«
30 نفر شرکت کننده در ۱6 گروه دو نفره مسابقات مرحله 
اول را شروع مي کنند تا سرگروه ها مشخص شوند. قرعه 
استراحت هم به نام بعضي ها مي خورد. هر نفر 6 بازي تا فینال 
انجام مي دهد. مسابقات مثل بخش زنان 30۱ فیکس است و 
فینال به صورت دبل. بعد از دقایقي که براي تمرین و دستگرمي 
به شرکت کنندگان مي دهند تا تیرهاي شان را به صفحه دارت 
بزنند، رقابت ها رسما شروع مي شود. مسابقات با سکوت و نظم 
بهتري شروع مي شود. انگار مردان آرامش بیشتري دارند و 

متفکرانه تماشاگر مسابقات هستند. 
عباس نصر اصفهاني 57 ساله تنها شرکت کننده تهراني 
است که برخلاف بقیه شرکت کنندگان از راه دور نیامده. 
خودش که مي گوید استرس زیادي دارد. لرزش دستانش را 
مي توان دید. نامش را که مي خوانند براي مسابقه مي رود و زود 
برمي گردد. بازي اولش را برده و خوشحال است: »حریفم 

خیلي قدر نبود. استرس داشتم اما بردم. «
او هم از کار مثبت مسئولان صندوق بازنشستگي مي گوید: 
»این ورزش قدرت تمرکز و اعتماد به نفس را بالا مي برد. قدرت 
محاسبه را همین طور.  براي همسن و سالان من خیلي مفید 
است. فراهم کردن این شرایط براي ورزش بازنشسته ها کار 
مثبتي بوده که انجام شده است. روي روح و روان همه ما 
تأثیرات خوبي دارد. خود من با یک رشته جدید آشنا شدم. 
قواعد بازي را هم خوانده ام. انگیزه براي رقابت هم پیدا کرده ام. 

یک صفحه دارت هم در خانه دارم وتمرین مي کنم. «
مسابقات بالاخره به آخر مي رسد. حجت باقري 50 ساله 
از قزوین نفر اول کشور در دارت مي شود. آقاي نصر اصفهاني 
که کلي استرس داشت و دستش مي لرزید هم نفر دوم. عنوان 
سومي هم به محمدرضا مهدي پور شرکت کننده گیلاني اهل 
لاهیجان مي رسد. عکس یادگاري نفرات اول تا پنجم هم پایان 
بخش این مسابقات است تا هر کدام از شرکت کننده ها با 

خاطراتي جدید و ماندگار به شهرهاي شان برگردند. 
حجت باقري نفر اول دارت شده. ورزشکار جانباز و آزاده 
که پارسال هم در اولین دوره جشنواره بازنشستگان بوده 
قهرمان شده. ۱0، ۱۲ سال است در رشته دارت فعالیت دارد. 
در بین جانبازان هم در این رشته اول است. در سن 50 سالگي 
بازنشسته شده و خیلي جوان تراز بقیه شرکت کننده هاست: 
»به نظر من سن و سال زیاد مهم نیست. از نظر تجربه و علمي 
دیده ام کسي که ورزش مي کند سالم تر است و بانشاط تر. همین 
کار  صندوق بازنشستگان خیلي خوب است و افرادي را که 
سالها کار و تلاش کرده اند امروز با این برنامه ریزي به ورزش 
ترغیب مي کند. باید همه به خصوص این قشر از مردم را به 

ورزش همگاني تشویق کرد.«
او از نقاط قوت و ضعف مسابقات هم مي گوید: »امسال 
سطح بازي ها عالي بود. پارسال امکانات خیلي خوب بود اما 
تعداد شرکت کننده کم بود. سه روز در هتل بودیم و اما امسال 

یک روز همه مسابقات برگزار شد.«
او از ایجاد امکانات بیشتر مي گوید: »در قزوین کانوني 
براي بازنشسته ها داشتیم و الان در دست تعمیر است و 
تکمیل نشده. با بعضي ها که از استان هاي دیگر آمده اند که 
صحبت مي کردم براي همین مسابقات جایي براي تمرین 
نداشتند. این مشکلات به استانها برمي گردد.  برگزاري 
مسابقات خوب است اما باید تمرین داشته باشي و امکانات. 
براي اشاعه سلامتي باید امکانات باشد. اگر مي خواهند 
سلامتي به جامعه برگردد  باید محیط هاي ورزش همگاني 
براي بازنشسته ها ایجاد کرد. شنیده ام غیر از مسائل ورزشي 
برنامه سفر براي بازنشسته ها در بعضي استانها داریم. اینها 

هم کار خوبي و  باید بیشتر شود. «

چند ساعت با بازنشستگان در مسابقه دارت

رقابت براي هدف  گیـري دوستي 

 خالقي پور: با ورزش 
دارت به آرامش رسیدم

مسابقه هاي فينال و رده بندي دارت زنان به آخر رسيده ونفرات برتر 
با مسئولان برگزاري مسابقات، عکس یادگاري مي گيرند. با ورود 
مردان، همه باید سالن را ترك كنند تا از اتوبوس جا نمانند و به هتل 
محل اسکان شان برسند. فرصت زیادي براي مصاحبه گرفتن از نفر 
دوم مسابقات دارت نيست. انيس پورخالقي نفر دوم شده. شاید 
یکي از آرام ترین شركت كنندگان خود اوست. با وجودي كه با 
آرامش بيشتري در فينال، تيرهایش را به سمت خانه هاي صفحه 
دارت پرتاب مي كرد اما همبازي  اش قهرمان شد. او در مسابقات 
استاني در قزوین كه بهمن ماه برگزار شد نفراول شده است. 
وقتي  نکشيده ست«.  كار  از  هنوزهم دست  كه  بازنشسته اي 
بازنشسته شدم، ورزش دارت را شروع كردم و دوباره سركار رفتم. 
از اول هم ورزش را دوست داشتم. من پرستار هستم. مربي هم بودم 
به خاطر همين الان هم در این شرایط سني مشکلي ندارم.« با همه 
خستگي ها و مشغله كاري به رشته دارت خيلي علاقه دارد به 
انداز ه اي كه حالا جزئي از زندگي  اش شده:”وقتي دارت را شروع 
كردم فکر نمي كردم این همه جذابيت و هيجان داشته باشد. اولش 
خيلي استرس داشتم اما الان راحت تر بازي مي كنم. هم تمركزم 
بيشتر شده هم آرامش بيشتري در زندگي ام دارم. خستگي كار هم 
از تنم بيرون مي رود. به خانه كه مي رسم در اولين فرصت تمرین 

مي كنم و به آرامش مي رسم.«

عباس نصر اصفهاني : وقتي مطمئن شدم 
مي بازم، ترسم ریخت

اهل تهران است. قبل از اینکه مسابقات شروع شود اعتراف كرد كه راه به 
جایي نمي برد و بازنده است. به حدي استرس داشت كه لرزش دست هایش 
كاملًا مشخص بود. اولين بازي  اش را برد. روز اختتاميه فهميدم به فينال هم 
رسيده و نفر دوم شده. خودش در این باره مي گوید: خدا شانس خوبي به من 
در این مسابقات داد. قرعه راحتي خوردم و حریفانم خيلي قدر نبودند.   بعضي 
وقت ها مطمئن بودن از باخت باعث از بين رفتن ترس مي شود. او این را 
مي گوید:»حریف اصلي ام آقاي مهدي پور بود كه سوم شد. مطمئن بودم 
مي بازم به همين خاطر اصلًا ترس و استرسي نداشتم. رقيبم خيلي جلوتر از 
من بود. جوري عدد سه رقمي را finish كرد و تيرهایش نتيجه داد كه همه 
برایش دست زدند اما یك عدد زیر »یك« مي خواست كه موفق نشد و من 
به نتيجه رسيدم.  او اميدوار است برگزاري چنين مسابقاتي از طرف صندوق 
بازنشستگان تداوم داشته باشد:»در مناسبت ها مثلاً هفته تربيت بدني حتي 
در هر فصل مي شود مسابقه گذاشت. این طوري هم شركت كننده ها با هم 
تبادل نظر مي كنند هم انگيزه اي مي شود براي ورزش كردن. خود من الان 
انگيزه بالا رفته كه بيشتر تمرین كنم. این رشته ليگ برتر و تيم ملي دارد، 
دوست دارم كه به آن رده هم برسم. «  این همه حرفهاي او نيست: »قبل از 
این براي خرید كه مي رفتم قدرت محاسبه نداشتم اما ذهنم فعال تر شده و 
اعتماد به نفس بيشتر شد. الان خيلي از استانها مبتدي هستند و تازه شروع 
كرده اند. من تازه بازنشسته شدم. امسال بهتر از پارسال مسابقات برگزار 

شد. اميدوارم سال آینده با قوانين جهاني و 501 فيکس مسابقه بدهيم.« 

طیبه واثقي: فکر مي كنم 18 
ساله هستم نه 58 ساله

براي شنيدن صحبت هاي نفر سوم فرصتي نمانده. 
صندلي هاي  روي  كنندگان  شركت  همه  تقریباً 
اتوبوس نشسته اند. نزدیك تر كه مي شوم باز همان 
هياهو به پا مي شود:»قراره همه مهمون نفر اول بشيم 
و بریم مشهد. آقاي راننده زودتر حركت كنيد«  
منظورشان رباب فکري است كه قهرمان شده. نفر 
سوم در صندلي انتهایي اتوبوس نشسته. طيبه 
واثقي اهل ساري است و در بازي رده بندي برنده 
شده. اصلاً خسته به نظرنمي آید و خيلی هم پرانرژي 
است:»اولين سال است كه مسابقه مي دهم. فکر 
مي كردم همه در یك رده باشند اما این طور نبود. 
تمركز نداشتم. یك وقت هایي بازي دست نمي دهد.«  
اوهم برگزاري چنين مسابقاتي را براي بازنشسته ها 
تأثيرگذار و مفيد مي داند و استقبال مي كند:»قطعاً 
این مسابقه دادن ها روي روحيه من و دوستانم تأثير 
انگيزه مان هم براي زندگي بيشتر  مثبتي دارد. 
مي شود.  من الان حس نمي كنم 58 سال دارم واقعاً 
فکر مي كنم 18 سال دارم. با این فعاليت هاي ورزشي 
سلول هاي مرده بدن ما زنده مي شوند. كار صندوق 

بازنشستگان عالي است. « 

محمدرضا مهدي پور: 
سالن هاي مجزا در 

خانه هاي امید احداث شود 
او اهل لاهيجان است و 51 ساله كارمند اداره 
ورزش و جوانان. نفر سوم دارت مي گوید براي 
اولي آمده بود كه سوم شده. آقاي مهدي 
پورپيشنهاد هم دارد :» اگر مسابقات در 
سطح گسترده تر و حرفه اي تر برگزار شود 
بهتر است. تعداد شركت كننده ها بيشتر 
باشد و مسابقات تك حذفي نباشد و گروهي 
برگزار شود. چون همه از راه دور مي آیند و 
این طوري با یك بازي حذف نمي شوند. « این 
همه حرفهاي او نيست. از ایجاد امکانات براي 
بازنشسته ها مي گوید:» از سال 83 دارت را 
شروع كردم. در رشت خانه اميدي هست كه 
مي شود در آنجا هم تمرین كرد اما بهتر است 
كه هر رشته ورزشي در این خانه ها سالن هاي 
و  زیارتي  باشد.«  سفرهاي  داشته  مجزا 
تفریحي   براي بازنشسته ها و خانواده هاي شان 
خواسته دیگر آقاي مهدي پور و خيلي از 

نفرات دیگر بود.



اسحاق جهانگیري معاون اول رئیس جمهوري در 
كنفرانس دو روزه منطقه اي سالمندی آسیا و 
اقیانوسیه با بیان اینکه براساس سرشماري سال 
9۵ جمعیت سالمندان كشور در حدود 7 میلیون 
و 400 هزار نفر برآورد شده مي گوید:این میزان 

تا سال 20۵0 به 30 میلیون نفر مي رسد و ایران در 
هیچ مقطعي با این نرخ رشد جمعیت سالمندي 
مواجه نبوده است. باید از حالا براي 30 سال آینده 
برنامه ریزي كرد و از تجربیات كشورهاي مختلف 

در حوزه سالمندي استفاده كرد. 
تا 3  دهه آینده 30 میلیون 
سالمند داریم 

 دو شنبه 
 7  آبان  ۱397

 سال بيست  و یکم
شماره   6۱۵2 6 ورزش بازنشستگان

جشنواره شطرنج بازنشستگان با طعم رقابت

شور و هیجان رقابتی  در حد حرفه ای ها
وارد فدراسيون شطرنج كه مي شوي، 
بنر جلوي در ورودي نشان مي دهد 
رقابت  خبــري هســت. خبــر 
شطرنج بازان. جوانان دیروز كه حالا 
اسم بازنشســته را یدك مي كشند. 
چند نفــري در حياط قدم مي زنند و 
بعضي ها هم در راهرو قدم مي زنند اما 
در سالن بزرگي تعداد زیادي زن و مرد 
مسن پراكنده هستند. زنان و مرداني 
برخلاف تصور كه بر ســالن شطرنج 
سکوت محض حکمفرماست تا حدي 
كه صداي نفس ها هم به راحتي شنيده 
مي شود اما اصلًا از این خبرها نيست. 
همهمه اولين چيزي است كه توجه هر 
تازه واردي را جلب مي كند. دور اول 
مســابقه تمام شــده اما یك ميز 
مســابقه  اش مانده. دو بانویي كه با 
وسواس مهره ها را جا به جا مي كنند و 
تعداد زیادي از شطرنج بازان را هم دور 
خودشان جمع كرده اند. طرف دیگر 
سالن مسئول مسابقات با چند نفري 
و  دوربيــن  مــي رود.  كلنجــار 
مصاحبه كننده روابط عمومي و امور 
بازنشســتگي  صندوق  بين الملل 
كشــوری هم در گوشه اي از سالن با 
بعضي شــركت كنندگان مصاحبه 
مي گيرد. آنهایي كه دور تنها ميز مانده 
از دور اول جمع شده و بازي را تماشا 
مي كنند، با هر حركت پچ پچ مي كنند. 
گه گاه برمي گردنــد و در گوش هم 
نظرشــان را مي گویند. بعضي ها هم 
انگار حوصله اشان نمي گيرد تا آخر 
مسابقه بایستند و از ميز مسابقه دور 
مي شوند. یکي درباره طولاني شدن 
بازي این دو نفر مي گوید: »دور اول 
مسابقه تمام شده و  باید بازي این دو 
نفر هم مثل بقيه به پایان مي رسيد اما 
آنها زمان 20 دقيقــه اي بازي را به 

اشــتباه صفر كردند به خاطر همين 
دوباره از اول بازي كردند.« بالاخره با 
پایان بازی ميز آخر، تحليل درباره برد 
و باخت شروع مي شود. یکي مي گوید: 
»كســي كه خودش را داور مي داند 
نباید این طوري بازي مي كرد.« نفر 
دیگري هم این طور تحليل مي كند: 
»حركتش اشــتباه بود. اگر فيل را 
تکان نمي داد حریف را مات كرده بود 
اما اشتباه خودش باعث شد تا ببازد.« 
بالاخره مســابقه تمام مي شود و 

چند دقيقه بعد مســئول برگزاري با 
برگه ای به دست از شطرنج بازان بانو 
مي خواهد كه سکوت كنند تا ترتيب 
ميزها را برایشــان بخواند. برخلاف 
شطرنج بازان زن، مسئولان برگزاري، 
اسامي شركت كنندگان و ميز در هر 
دور را روي دیــوار نصب مي كردند تا 
طبق آن با هم مسابقه دهند. البته در 
در حين مســابقه آقــای تقي  زاده 
بازنشســتگي  صندوق  مدیرعامل 

كشوری هم سري به سالن زدند. 

طبق برنامه هفت دور باید با هم 
رقابت كنند كه یکي از آنها در دور پنجم 
به خاطر فشــار زیاد استرس از حال 
مــي رود. اتفاقــي كــه بعضي از 
شركت كنندگان معتقدند اگر مسابقه 
به جاي یك روز دو روز برگزار مي شد 
این اتفاق نمي افتاد. البته طيبه بهرامي 
نفر ا ول مسابقه شــطرنج بانوان هم 
مي گوید: »هم اتاقي من هم به خاطر 
باخت در دور دوم و سوم كليه  اش درد 
گرفت و راهي بيمارســتان شــد.« 

رقابت هاي شطرنج كه بدون حاشيه هم 
نبود بعداز هفت دور با معرفي برترین ها 

تمام شد. 
در قسمت مردان اسفندیار براتي، 
عليرضا فریدوني جمالزاده و عباس 
پورشعرباف قوي به ترتيب از تهران، 

البرز وگيلان اول تا سوم شدند. 
طيبه بهرامي، شــهين فنایي و 
فاطمــه عبداللهي شــطرنج بازان 
كرمانشاه، گلستان و زنجان مقام اول تا 

سوم بانوان را گرفتند. 

در طول مسیر سالن تیر اندازي به سمت استخر قهرماني مدام با هواداران 
پرسپولیس که براي تماشاي بازي این تیم با السد مي رفتند را مي دیدیم. شور 
و هیجاني که مسابقات شناي بازنشستگان را هم تحت الشعاعش قرار داده 
بود. ۹۱ بانو و 88 مرد شناگردر دو گروه سني زیر و بالاي 65 سال و دو ماده 
کرال سینه و قورباغه به رقابت پرداختند. مسابقات به صورت رکوردي و تک 

مرحله اي بود. 
بانوان شناگر مسابقاتشان تمام شده بود و منتظر اعلام نتایج بودند. به محض 
اعلام نتایج همه با هم خوشحال مي شدند جوري که انگار خودشان اول 
شده اند. کشور امین الرعایا، مسئول برگزاري بانوان سطح امسال را بهتر از 
سال قبل مي داند: »امسال ۹۱ بانو در مسابقات شرکت کردند و رکورد ها نسبت 
به پارسال پیشرفت چشمگیري داشت. هدف ما ایجاد نشاط و سلامتي برای 
بازنشسته ها است. امیدوارم سال دیگر هم این رقابت ها برگزار شود و بهتر ازا 
امسال هم باشد.« شبنم حاجي طلب سرپرست این مسابقات از برنامه هاي 
آتي مي گوید: »مي خواهیم با حمایت صندوق بازنشستگی و فعالیت هاي زیاد 
در سطح جهان هم شرکت کنیم. منتهی این امر اول باید در کشور جا بیفتد 

و مداوم باشد تا بتوانیم در جهان حرفي براي گفتن داشته باشیم.«
در بخش آقایان هم همبستگي کمتر از بانوان نبود. همه قبل از اینکه 
مسابقه شان آغاز شود به صورت همزمان آواز مي خواندند، مي گفتند و 
مي خندیدند. قبل از مسابقه هم براي هم آرزوي موفقیت مي کردند. شاید 
بهترین و جذابترین بخش رقابت مردان جایي بود که توفیق یوسف  زاده 
مسن ترین شناگر این مجموعه که 8۹ سال داشت به صورت نمادین و با 

تشویق تمام حضار شنا کرد. 
در پایان رقابت ها در بخش بانوان و در ماده کرال سینه بالاي 65 سال فریده 
زرمگار از کرمانشاه، مهناز آذري از فارس و فریده بیجاري از اصفهان اول تا 
سوم شدند. در ماده کرال سینه زیر 65 سال حکیمه سادات حسیني از 
خراسان رضوي و سیمین دخت خوشنودي از تهران و ناهید برمرادي از قزوین 
اول تا سوم شدند. در قورباغه زیر 65 سال صغري محمدپور دهکردي از 
چهارمحال بختیاري اول، رؤیا سلماني از فارس دوم و زیبا رحیمیان از خراسان 
رضوي سوم شدند و نفرات برتر قورباغه بالاي 65 سال به ترتیب، نیره موسویان 
از خراسان رضوي، شمیل ایزد پناه از هرمزگان و پري صفار  زاده از بوشهر بودند. 
در بخش مردان، در قورباغه بالاي 65 سال سید علي میر معزي از قزوین، 
مختار مسعود عوض از گیلان و ابوالفضل سلیمي از زنجان اول تا سوم شدند. 
نفرات برتر قورباغه زیر 65 سال به ترتیب مرتضي صارمي از تهران، مسعود 
جهانگرد از همدان و رضا فکري از خراسان جنوبي بودند. در کرال زیر 65 سال 
مظفر فولادي از مازندران اول، حسین مراد دلیریان از کرمانشاه دوم و علیرضا 
ذوالفقاري از آذربایجان شرقي سوم شدند. در کرال بالاي 65 سال محمد 
مهدي دلیل  زاده از اصفهان، رحمان میرزاخانلو از قزوین و خلیل هاشم  زاده از 

فارس اول تا سوم شدند. 
پورمحمدي: رقبا خیلي شایسته بودند

صغري پور محمدي دیگر بانوي اهل چهارمحال و بختیاري بود که در این 
جشنواره به مدال مي رسید. او نفر اول شناي قورباغه 50 متر زیر 65 سال شد. 
 پورمحمدي که براي اولین بار در این جشنواره شرکت مي کرد معتقد است 
رقباي سر سختي داشته: »رقابت خیلي نزدیک و نفس گیر بود. تمام رقبا 
خیلي خوب و قبراق و با شایستگي مسابقه مي دادند. من اولین بار بود که در 
این مسابقه شرکت مي کردم اما با توصیفي که از دوستان شنیدم سطح رقابت 
خیلي بالاتر از پارسال بوده. همین طورتعداد شرکت کننده ها هم بیشتر شده 
بوده که نشان مي دهد رقابت سنگین تر از قبل شده بود.« او معتقد است اگر 
مسابقات در شهرستان برگزار شود بهتر است: »به نظرم شهرستان ها خیلي 
بهتر از تهران مي توانستند میز باني کنند. بحث اسکان ورزشکاران مي توانست 
بهتر از این باشد. علاوه بر بحث اسکان تهران ترافیک و شلوغي خیلي زیادي 
دارد که براي کساني که از شهرستان مي آیند اذیت کننده است اما شرایط 
استخر و برگزاري خود مسابقه خیلي خوب بود. امیدوارم در آینده هم این 

جشنواره که به نفع بازنشستگان است ادامه دار باشد.«
ایزد پناه: داوران باید زودتر ركوردها را می زدند

شمیل ایزد پناه شناگر هرمزگاني که در مسابقات بازنشستگي امسال رتبه 
دوم ماده قورباغه 50 متر زیر 65 سال را به دست آورد از داوران ناراضي است: 
»اگر داوران زودتر رکورد ها را مي دادند خیلي بهتر بود و این شک که تباني 
شده و حق کسي ضایع شده باشد را کم مي کرد. خیلي طول کشید تا اینکه 
نفرات برتر را مشخص کنند.« او به امکانات رفاهي اشاره مي کند: »همه چیز 
خوب بود فقط نکته منفي اي که وجود داشت این بود که هم اتاقي هایمان زیاد 
بودند و شب سر و صدا به قدري بود که من نتوانستم بخوابم و مجبور شدم 
مسکن بخورم و امروز کاملًا بدنم کرخت شده بود.« او از شرایط استخر راضي 
است: »همه چیز عالي بود. دماي آب و امکانات استخر خیلي راضي کننده بود. 
من انتظار داشتم اول شوم اما متأسفانه نشد و امیدوارم سال بعدي نتیجه 
بهتري بگیرم.«  ایزدپناه دوست دارد سال بعد هم این مسابقات برگزار شود: 

»امیدوارم سال بعد هم بازي ها برگزار شود و بهتر از امسال هم باشد.«
رحیمیان: شور و نشاط محیط عالي بود

زیبا رحیمیان دارنده مدال برنز شناي قورباغه زیر 65 سال دومین جشنواره 
ورزشي بازنشستگان است که از خراسان رضوي شرکت کرده بود. این دومین 
سالي بود که او به جشنواره مي آمد: »سطح مسابقات امسال خیلي بالا تر از 
سال قبل بود. من سال پیش دوم شده بودم امسال با اینکه یک سال تمرین 
کرده بودم سوم شدم.« نفر سوم قورباغه زیر 65 سال به امکانات اشاره مي کند: 
»امکانات رفاهي و استخر مسابقات خیلي خوب و راضي کننده بودند و به نظر 
من هیچ مشکلي وجود نداشت. فقط پیشنهاد مي کنم سال بعدي شنا را یکم 
اصولي تر برگزار کنند و رده سني 5 سال به 5 سال شود. خیلي فرق است بین 
کسي که خودش را در 40 سالگي بازنشسته کرده و کسي که در 64 سالگي 
بازنشسته شده است. نکته دیگر این است که دستور خط هم رعایت کنند و 
نفرات برتر در خط هاي وسطي شنا کنند.«رحیمیان شور و نشاط را مسئله 
اصلي این جشنواره مي داند: »شور و نشاط محیط عالي بود. شرایط جوري 
بود که همه راضي بودند و به وجد مي آمدند. این مسابقات انگیزه اي براي 
بازنشستگان است تا با ورزش خودشان را سرگرم و سلامتي شان را حفظ کنند. 
برگزاري این جشنواره خیلي خوب است و اگر به سطح جهاني هم برسانند 

که عالي مي شود.«
موسویان: خوشحالم كه قهرمان شدم

نیره موسویان، بانوي شناگر اهل خراسان رضوي است در دومین جشنواره 
ورزشي بازنشستگان کشوري در رشته شنا و ماده 50 متر قورباغه بالاي 65 
سال قهرمان شد. او که سال گذشته در این مسابقات نبود مي گوید: »سال 
قبل هم قصد داشتم که در این جشنواره شرکت کنم اما دیر متوجه شدم و 
متأسفانه نتوانستم در مسابقات استاني ثبت نام کنم. امسال زودتر اقدام کردم 
و خدا را شکر قهرمان شدم. از این بابت خوشحالم« قهرمان قورباغه بالاي 65 
سال سطح مسابقات را خوب مي داند: »سطح مسابقات در همه ماده ها و 
رده هاي سني خوب بود. با وجود اینکه سن شرکت کنندگان زیاد بود اما 
رکورد هاي خیلي خوبي ثبت کردند.«  موسویان از خوبي ها و بدي هاي 
جشنواره امسال مي گوید: »امکانات استخر و امکانات رفاهي خیلي خوب بود. 

بهرامي : با تکرار قهرماني خوشحال نشدم
طيبه بهرامي، امسال هم براي تکرار قهرماني شطرنج پا به جشنواره 
بازنشستگان گذاشته بود. او خودش را آماده كرده بود تا بين سه نفر اول 
قرار بگيرد و  باز هم قهرمان شد. خودش مي گوید: »با قهرماني كه سال 
قبل گرفته بودم، فکر مي كردم امسال بين سه نفر اول باشم اما با تکرار 
قهرماني هم خيلي خوشحال نشدم چراكه فرقي نمي كرد.« به نظر بهرامي 
سطح رقابت هاي شطرنج قابل قبول بود: »سطح رقابت ها تقریباً قابل 
قبول بود. البته امسال سطح رقابت ها بالاتر رفته.« شطرنج باز كرمانشاهي 
كسب مقام در بازی شطرنج خيلي برایش مهم نيست: »من عاشق شطرنج 
هستم و رقابت و مسابقه را هم دوست دارم. بعد هم برایم مهم این است 
كه در مسابقات اسم استانم را مي آورند.« او اما از جایزه پایين جشنواره 
گلایه دارد:»جایزه مسابقه در برابر سختي كه ما مي كشيم خيلي كم بود. 
هرچند با هواپيما، آمدیم و برگشتيم و در هتل اقامت داشتيم اما براي 
برگشت به كرمانشاه از ساعت 13 بعدازظهر تا 23:20 دقيقه شب بابت 
تأخير پرواز در فرودگاه معطل شدیم. به خاطر همين مریض شدم و كلي 

داروهاي تقویتي گرفتم تا مثل قبل از مسابقه شوم.«

فنایي: من مصاحبه نمي كنم
شهين فنایي شطرنج باز گلستاني نایب قهرمان جشنواره سراسري 
بازنشستگان شد. او البته تنها ورزشکاري بود كه ترجيح داد با ویژه نامه 
جشنواره مصاحبه نکند. با اینکه خبرنگار ویژه نامه خودش را معرفي 
كرد و شرایط را توضيح داده اما مي گوید: »من چون  شما را نمي شناسم 

و اعتماد ندارم، مصاحبه نمي كنم.«

عبداللهي :رقابتي لذت بخش داشتیم
فاطمه عبداللهي نفر سوم جشنواره در دومين سال حضورش 
شطرنج را انتخاب كرد. او كه در اولين دوره به خاطرتعداد كم 
شركت كننده در شنا و شطرنج مسابقه داده بود اما امسال بازي با 
مهره ها را ترجيح داده: »من پارسال به خاطر اینکه اولين دوره 
جشنواره بود، در دو رشته شنا و شطرنج شركت كردم. البته مقام 
هم نگرفتم اما امسال در انتخابي استاني شطرنج را شركت كردم 
و نفر سوم شدم.« شطرنج باز زنجاني از مسابقه راضي است: 
»مسابقات خيلي خوب  بود  و لذت بخش. خوشبختانه هيچ 
مشکلي هم نبود. فقط بعضي مسائل هم به خاطر بي مبالاتي خانم ها 
به وجود آمد.« عبداللهي برگزاري جشنواره بازنشستگان را 
فوق  العاده می داند: »حركتي كه انگيزه زیادي به ما بازنشسته ها 
مي دهد. پارسال در قسمت شطرنج 8 نفر بودند اما امسال كه 
شمردم 32 نفر بودند. تعداد زیادي با شور و شوق آمده بودند. حتي 
حالا كه من به زنجان برگشتم مي بينم دوستانم از حالا خودشان 

را براي جشنواره سال بعد آماده مي كنند.«

 براتي : دلم مي گفت 
قهرمان مي شوم

اسفندیار براتي، شطرنج باز تهراني بعداز هفت دور رقابت نفر 
اول جشنواره بازنشستگان شد. مسابقه اي كه براي اولين بار 
در آن شركت كرده بود و راضي هم به خانه برگشت. او با اینکه 
تجربه حضور در مسابقات در دوره قبل را ندارد اما مي گوید: 
»مسابقات خيلي خوبي بود. هرچند ما بازنشسته ها دور هم 
جمع شده بودیم براي رقابت اما خيلي جدي بود و سطح بالا. 
تا جایي كه حتي بعضي شطرنج بازان با ریتينگ 1700 هم بين 
براي  باورش  از  براتي  شركت كنندگان حضور داشتند.« 
قهرماني مي گوید: »وقتي پا به مسابقه گذاشتم دلم مي گفت 

قهرمان مي شوم. خيلي اميدوار بودم.«
 او البته بعداز اینکه در تهران جواز حضور در رقابت هاي 
كشوري را گرفته، جشنواره به حدي برایش جدي بوده كه 
تمرین هم مي كرده: »من در انتخابي تهران شركت كردم و 
قبل از جشنواره هم براي آمادگي بيشتر در رقابت هاي 
مختلفي كه فدراسيون برگزار مي كرد یا ارگانهاي دیگر 
حاضر مي شدم.« نفر اول شطرنج جشنواره بازنشستگان 
به نظرش رقابت ها كم و كاستي نداشته : »اگر بخواهيم ایراد 
بگيریم، راحت مي شود كم و كاستي پيدا كرد اما واقعاً 
مسابقات خوب بود و همه عوامل برگزاري هم در حد 

توانشان كار كردند.«

 فریدوني جمال  زاده :
كاش مسابقه شطرنج فشرده نباشد

عليرضا فریدوني جمال  زاده كه دوره قبل بدون مقام جشنواره را تمام 
كرده بود، امسال نایب قهرمان شد. شطرنج بازي كه از كرج آمده بود. 
مقامي كه به قول خودش با تمرین بيشتري به دست آورده و بابت آن 
خوشحال است. او از سطح رقابت ها رضایت دارد: »مسابقه ها سطح 
خيلي خوبي داشت. در جمع شطرنج بازان 15-16 شطرنج باز ریتينگ 
دار هم بودند كه حضور آنها سطح فني و كيفيت مسابقات را بالا برد.«  
فریدوني بابت تجربه دوره قبل مي دانسته، مسابقات شوخي بردار 
و  بودم  كرده  در جشنواره شركت  قبل هم  دوره  نيست: »من 
مي دانستم رقابت ها چطور برگزار مي شود. البته من دوره قبل جزو 
10 نفر اول بودم اما براي این دوره بيشتر تمرین كردم تا نتيجه بهتري 
بگيرم.« به نظر او تنها ایراد مسابقات شطرنج فشردگي است: »رقابت 
هفت دور در یك روز براي ما كه مسن هستيم خيلي فشرده و 
خسته كننده مي شود. كاش مسابقات به جاي یك روز در دو یا سه 
روز برگزار مي شد و آن وقت نتایج هم بهتر مي شد.«  فریدوني 
شطرنج را براي بازنشسته ها مفيد مي داند: »جشنواره ورزشي به  ما 
بازنشسته ها نشاط مي دهد چراكه درگير بدني و ذهني پيدا مي كنيم. 
البته شطرنج براي بازنشسته ها خيلي خوب است چراكه از آلزایمر 

جلوگيري مي كند.«

 پور شعر باف قوي :پوئن شکني 
قهرماني را از من گرفت

عباس پور شعرباف قوي، شطرنج باز گيلاني با انگيزه مدال در 
جشنواره بازنشستگان به تهران امده بود. او به خواسته  اش هم 
رسيد. شعرباف كه ریتينگ 1728 را هم دارد در انتخابي گيلان 
نفر اول شد و پا به جشنواره كشوري گذاشته. خودش مي گوید: 
»در گيلان بين 20 نفر، انتخاب شدم تا در جشنوازه كشوري 
شركت كنم و تهران هم 35 نفر بودیم كه من سوم شدم.« 
شطرنج باز گيلاني با اینکه براي اولين بار پا به جشنواره كشوري 
گذاشته اما معتقد است مسابقه شطرنج نسبت به دوره قبل 
سخت تر بوده: »به نظرم سطح مسابقه ها بالا تر رفته و كار كمي 
سخت تر شده بود. چراكه شطرنج بازان با آمادگي بيشتري آمده 
بودند. البته من دوره قبل نبودم اما نفراول دوره قبل از گيلان بود 
و من همه قضایا را از او پرسيده بودم.« او از شرایط مسابقه راضي 
است: »همه چيز خوب و راضي كننده بود. به جزاینکه مسابقه 
فشرده تر شده بود. در حالي كه دوره قبل دوروزه بود.« شعرباف 
قوي براي قهرماني آمده بود اما برنز گرفت: »من فکر مي كردم 
قهرمان شطرنج شوم و شانس اولي هم بودم، تنها با نيم امتياز و 
با پوئن شکني آن را از دست دادم.« شطرنج باز گيلاني اميدوار 
است دوره هاي بعد تعداد شركت كنندگان در جشنواره بيشتر 
شود: »حالا براي برگزاري جشنواره باید گفت كاچي به از هيچي. 
شاید ایده آل نباشد اما حركت مثبتي است. كاش فراگيرتر شود 

و روند رو به رشد تعداد شركت كنندگان بيشتر.«



انوشیروان محسني سرپرست وزارت تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي با انتقاد از اینکه 48 درصد بازنشستگان 
همین طورتأمین  و  كشوري  بازنشستگي  صندوق 
اجتماعي كمتر از 60 سال دارند، مي گوید: این مسائل 
به صندوق فشار مي  آورد و بعد فکر مي كنند كه 
مدیریت درست نبوده است، در حالي كه چنین 

نیست. قوانین و برنامه ریزي  هاست كه اشکال دارد. 
2۵ درصد مستمري بگیران تأمین اجتماعي زیر 4۵ 
سال و ۵0 سال دارند. گروه عمده بازنشستگان كساني 
هستند كه سال ها خدمت از حقوقشان مبالغي كسر 
طرف  از  نیازمندي هایشان  بعدها  تا  است  شده 

صندوق هایي كه شکل گرفته است برطرف شود. 

48 درصد از بازنشستگان 
كمتر از 60 سال دارند ورزش بازنشستگان

 دو شنبه 
 7  آبان  ۱397

 سال بيست  و یکم
شماره   6۱۵2 7

شور و حال جواني در بازنشستگان

همدلي و صمیمیت در استخر آزادي

من به نوبه خودم مشکلي نداشتم. البته نظر ها متفاوت است اما سالن هاي سایر 
رشته ها نسبت به هم دور بود و آن ارتباطي که باید با دیگران مي گرفتیم خیلي 
کم بود. بهتر بود که جشنواره کمي شادتر و گسترده تر برگزار شود. از صادقي 

مسئول استانمان هم تشکر ویژه اي دارم که تلاش زیادي براي ما کرد.«
صفارزاده: سطح مسابقات خیلي خوب بود

پري صفارزاده شناگر بوشهري اي که در ماده قورباغه 50 متر بالاي 65 سال 
مقام سوم را به دست آورد از سطح مسابقات راضي است: »سطح و جو مسابقات 
عالي بود. من در استان بوشهر معمولاً اول مي شوم. در  این مسابقات خدا را 
شکر توانستم مقام سوم را به دست بیاورم. هرچند مي توانستم اول شوم.«  نفر 
سوم قورباغه بالاي 65 سال به نوع حضورش در این مسابقات اشاره مي کند: 
»از کانون فرهنگي بازنشستگان متوجه شدم که چنین مسابقاتي است و سریعا 
اقدام کردم.« او از اسکان راضي است: »وضعیت اسکان مان خیلي خوب بود. 
مسئولان صندوق بازنشستگي تمام تلاششان را کردند و به نوعي براي ما سنگ 
تمام گذاشتند اما به نظرم براي سال دیگر اگر استخر را عوض کنند خیلي بهتر 
مي شود. شرایط جانبي استخر اصلًا جالب نبود. در کل امیدوارم از این 

جشنواره ها زیاد برگزار شود تا سالمندان با نشاط تر باشند.«
خشنودي: دوستان زیادي پیدا كردیم

سیمین دخت خشنودي بانوي شناگري بود که به تازگي بازنشسته شده و  
براي اولین بار در این جشنواره شرکت مي کند. او که مقام دوم کرال سینه 50 
متر زیر 65 سال را به دست آورده است معتقد است رده سني باید تغییر کند: 
»اینکه مسابقات در دو رده سني انجام شود اصلًا درست و حرفه اي نیست. از 
نظر حرفه اي و اصولي هم درستش این است که رده هاي سني را 5 سال 5 سال 
تقسیم کنند. مثلًا کسي که 64 سالش باشد باید با کسي که 43-44 سالش 
است رقابت کند و این نکته خیلي در رتبه تأثیر مي گذارد. چون در سن هاي 
بالا عضله ها و چابکي سال به سال تغییر مي کند.« نفر دوم کرال سینه زیر 65 
سال سطح کلي مسابقات را خوب مي داند: »در کل سطح رقابت ها خیلي عالي 
بود. همه شناگران آماده بودند. جو دوستانه و خوبي هم بین مان حاکم بود و 
دوستان زیادي پیدا کردیم. آب استخر عالي بود اما امکانات جانبي خوبي 

نداشت. امکاناتي مثل دوش و رختکن اصلًا در حد این مسابقات نبود.«
پیرمرادي: امیدوارم این مسابقات ادامه دار باشد

ناهید پیرمرادي که از استان قزوین در جشنواره شرکت کرده بود موفق شد 
مقام سوم ماده کرال سینه 50 متر زیر 65 سال را کسب کند. او هم مانند خیلي 
از شرکت کننده ها اولین باري بود که در این مسابقات شرکت مي کرد. او اول 
به امکانات این دوره اشاره مي کند: »خیلي امکانات خوبي در اختیار ما قرار 
دادند. چه از نظر اسکان و چه از نظر حمل و نقل اما یک نکته اگر براي سال بعد 
رعایت شود بهتر است و این است که اگر شناگران همه در یک هتل اسکان داده 
شوند یکم بهتر مي شود.« او از سطح مسابقات مي گوید: »از همه استان ها 
شناگران خوبي آمده بودند و مشخص بود که همه کاملًا تمرین کرده اند و 
حرفه اي هستند.« نفر سوم کرال سینه زیر 65 سال معتقد است که تهران 
امکانات بهتري نسبت به سایر شهر ها دارد: »تهران به دلیل اینکه پایتخت ایران 
است مرکزیت دارد. به طبع اکثر امکانات ورزشي در تهران خیلي بهتر از 
شهرستان هاست و برگزاري مسابقات در تهران بهتر از شهر هاي دیگر است. 
این جشنواره به نشاط و شادي بازنشستگان کمک زیادي کرده است و امیدوارم 

ادامه دار باشد«
آذري: از ۴ سالگي شنا مي كنم

مهناز آذري نماینده استان فارس در شناي 50 متر کرال سینه بالاي 65 سال 
بود که بعد از 8 سال دوري از استخر به این مسابقات آمد و در نهایت توانست 
مقام دوم کرال سینه 50 متر بالاي 65 سال را به دست بیاورد. او از سابقه  اش 
در شنا مي گوید: »من از چهار سالگي شنا مي کنم و علاقه خاصي به این رشته 

ورزشي دارم. امسال هم سال اولي بود که در این جشنواره شرکت مي کردم. 
پارسال اطلاع نداشتم که چنین مسابقاتي است. امسال هم به اصرار دوستانم 
شرکت کردم و بعد از 8 سال وقفه اي که در شنایم افتاده بود توانستم دوم شوم. 
در کل خیلي خوشحالم که به این مسابقات آمدم.« آذري سطح مسابقات را 
بالا مي داند: »سطح مسابقات عالي بود. حتي زماني که شاغل بودم و در مسابقات 
کشوري شرکت مي کردم اینقدر سطح شناگران بالا نبود. اگر این مسابقات 
ادامه دارباشد خیلي خوب است.« او براي سال آینده پیشنهاداتي هم دارد: 
»امکانات استخر و اقامت ما عالي بود. فقط پیشنهاداتي درباره مسابقه دارم که 
اگر اجرا شود سطح بازي ها بالاتر مي رود. یکي از موارد این است که باید داوران 
سطح بالاتري را بیاورند چون رقابت خیلي جدي و تنگاتنگ است. هر داور 
داشت براي دو خط تایم مي گرفت که کیفیت کار را پایین مي آورد. نکته دیگر 
این است که کاش دو روز زودتر به محل برگزاري مسابقات بیاییم چون شب 
قبل آمدن باعث اذیت شدن ورزشکار مي شود. خود من تا 4 صبح نخوابیدم.«

صارمي: به مادرم قول طلا داده بودم
مرتضي صارمي یکي از کساني بود که قبل از شروع مسابقات و بیرون از استخر 
مي شد فهمید یکي از قهرمانان شناي قورباغه 50 متر زیر 65 سال است. 
همین طورهم شد وباثبت رکورد 4۱ ثانیه توانست بالا تر از سایر رقبا اول شود. او 
که دومین دوره اي بود که شرکت مي کرد از سطح مسابقات مي گوید: »سطح 
مسابقات نسبت به سال قبلي خیلي بهتر بود. رقبا جوان تر از پارسال بودند. پارسال 
تایم ها انحصاري بود بین دوستاني که همه شناگران حرفه اي بودند اما امسال از 
همه استان ها شناگران قابلي شرکت کرده بودند. به مادرم قول داده بودم که دوباره 
طلا بگیرم که خدا را شکر گرفتم.« قهرمان دو دوره کرال زیر 65 سال به امکانات 
تهران اشاره مي کند: »امکانات 50 متري فقط در تهران است و دوستان تهراني 
نسبت به سایر شهرستان ها مزیت دارند از این بابت اما براي اینکه سال بعد رقابت ها 
بهتر باشد باید دوستان در همه ایران بیشتر تمرین کنند و رکورد هاي شان را در 

اختیار سایر شهر ها قرار دهند که همه رقبایشان را بشناسند.«
جهانگرد: مي توانیم در مسایقات جهاني هم شركت كنیم

مسعود جهانگرد شناگر همداني بود که با مسعود صارمي هم رفاقت زیادي 
داشتند و در مسابقه کمک زیادي به عوامل برگزاري کردند. او که در مسابقه 
شنای قورباغه زیر 65 سال دوم شد مي گوید:»خدا را شاکرم که دوم شدم. 
تشکر مي کنم از مسئولین سازمان بازنشستگي که این امکان را براي ما فراهم 
کردند تا کنار سایر بازنشستگان شنا کنیم. هدف اصلي دور هم جمع شدن و 
نشاط بود که به خوبي انجام شد.« جهانگرد سطح مسابقات را خوب مي داند: 
»امسال نسبت به سال قبل رقبا عالي بودند و بسیار عالي شنا کردند و 
رکورد هاي خوبي زدند اما بحثي که بارها مطرح کردیم این است که باید 
رده هاي سني 5سال به 5 سال باشند تا مسابقات جذاب تر و دلچسب تر باشد.« 
او معتقد است این شناگران در مسابقات جهاني هم مي توانند رقابت کنند: 
»شناگران قابلي در این مسابقات بودند و پتانسیل این را داریم که در مسابقات 
بازنشستگان جهان هم شرکت کنیم اما این بستگي به تداوم و هر ساله بودن 
این مسابقات و تمرین زیاد دارد. امیدوارم روزي این اتفاق بیافتد چون امکانات 

و شرایط خیلي خوبي داریم.«
فکري: كیفیت مسابقات عالي بود

رضا فکري شناگر اهل خراسان رضوي در ماده قورباغه زیر 65 سال توانست 
مقام سوم را به دست بیاورد. او که سال گذشته هم به همین رتبه رسیده بود 
اطلاعات کاملي از این مسابقه در اختیار ما قرار داد: »براي سال دوم بود که به 
این جشنواره مي آمدم و باز هم سوم شدم. سطح کیفي مسابقات عالي و  بهتر 
از پارسال بود که مي توانست به خاطر زیاد شدن تعداد شرکت کننده ها هم باشد 
اما اعتراض هایي به تیم داوري وارد است. عملکرد آنها خوب نبود. فاصله زیادي 
تا استارت داشتند و از صندلي شان براي ثبت رکورد بلند نمي شدند. مجموعه 

ورزشي آزادي هم بهترین استخر ایران را دارد اما کاش مسئولان کمي بیشتر 
به آن برسند. نحوه اسکان ما هم عالي بود و هیچ مشکلي نداشتیم.« او براي 
بهبود سطح کیفي جشنواره در سال بعد هم پیشنهاداتي دارد: »این جشنواره 
با هدف نشاط و سلامتي برگزار مي شود. بهتر است مثل پارسال در ماه هایي 
غیر از محرم و صفر برگزار کنند که کمي فضا شادتر و با موسیقي پرانرژي تر 
شود. مراسم اختتامیه هم خوب بود اما به دلیل این تاریخ نمي شد زیاد فضا را 
شاد کرد و بیشتر لذت برد. نکته دیگر تداخل روز مسابقه ما با بازي پرسپولیس 
و السد بود که اذیت کننده بود و باعث اختلال در نظم مي شد. ما هم از 6 صبح 

با صداي هواداران بیدار شدیم.«
 مسعودعوض: براي نشان دادن اهمیت ورزش به آیندگان

همه چیز را به جان مي خریم
مختار مســعود عوض، نماینده شناي استان گیلان در ماده قورباغه بالاي 
65 سال بود که مسابقات را با مقام دومي به پایان رساند. هرچند خودش 
معتقد است با کم کاري خودش طلا را از دست داده است: »من هر ساله به 
تمام مسابقات استاني و کشوري مي روم و اکثراً مقام مي آورم. قبلًا در استخر 
آزادي دایو بلند تري داشت اما دو سال است که جایگاه استارت تغییر کرده 
است. من باید با یک پرش بلند استارت مي زدم که همین کم کاري باعث 
شد نتوانم طلا بگیرم. فقط چند دهم ثانیه اختلاف داشتم با نفر اول اما فاصله ام 
با نفر سوم بیشتر بود.« او هم از مسئولان هیأت شناي استان گیلان 
شکایت هایي دارد: »متأسفانه هیأت شناي استان براي ما کاري نمي کند و 
امکانات خاصي به ما که این همه مقام براي استان به دست مي آوریم نمي دهد. 
براي هر مسابقه مي گویند بودجه نداریم ولي موفقیت به نام آنها ثبت مي شود. 
البته این جشنواره داستانش متفاوت بود.« او معتقد است براي ورزش 
هرکاري مي کند: »امکاناتي که به ما داده بودند بعضي هایش خوب بود و بعضي 
دیگر بد. براي مثال در هتل المپیک که یکي از هتل هاي خوب و با کیفیت 
تهران است ماندیم اما امکانات میوه و چایي نبود و 5 نفر در یک اتاق مي ماندیم 
اما ما براي اینکه به نسل آینده نشان دهیم که ورزش چقدر اهمیت دارد همه 

چیز را به جان مي خریم.«
میرمعزي: مسابقات در حد پیشکسوتان كشوري و عالي بود

سید علي میرمعزي که سال گذشته با اشتباه مسئولان استان به جشنواره 
ورزشي بازنشستگان نیامده بود، امسال توانست مدال طلاي ماده قورباغه بالاي 
65 سال را بر گردن خود بیندازد. او از دلیل شرکت نکردن  اش در سال گذشته 
مي گوید: »امسال سال اولي بود که در این جشنواره شرکت کردم. متأسفانه 
سال گذشته مسئولان فکر مي کردند فقط یک شرکت کننده مي توانند اعزام 
کنند و من نتوانستم بیایم اما امسال شرکت کردم و خیلي خوشحالم که 
توانستم دست پر و با طلا برگردم.« شناگر طلایي قورباغه بالاي 65 سال از 
شرایط مسابقه مي گوید: »سطح مسابقات در حد پیشکسوتان کشوري و عالي 
بود. امکانات مسابقه هم خوب بود اما در شنا حتي یک سال هم مهم است و 
امیدوارم که سال دیگر رده سني به صورت 5سال به 5 سال باشد. براي مثال 
آقاي توفیق که 85 سال دارند قهرمان نامي شنا هستند اما وقتی با من 70 ساله 
رقابت کنند از نظر جسماني برایشان سخت مي شود اما به دلیل شرایط اگر ۱0 
سال به ۱0 سال هم باشد همه راضي اند.« میر معزي این جشنواره را انگیزه اي 
براي بازنشستگان مي داند: »این مسابقات انگیزه اي به بازنشستگان مي دهد 
که به ورزش روي بیاورند و در طول سال خودشان را براي این رقابت ها آماده 

کنند. باید به این جشنواره یک نگاه کلي داشته باشیم«
سلیمي: سطح مسابقات عالي بود

ابوالفضل سلیمي شناگر ماده قورباغه بالاي 65 سال که از استان زنجان شرکت 
کرده بود، با عدم آمادگي روي سکوي سوم ایستاد. خودش مي گوید: »امسال 
سال اولي بود که به این جشنواره مي آمدم. دوستانم به من اطلاع دادند که 

چنین مسابقاتي است. من هم با توجه به اینکه آمادگي نداشتم اما شرکت 
کردم و سوم شدم. سطح مسابقات عالي بود و همه فراتر از انتظار بودند. من 
خودم کارشناس شنا و مربي غریق نجات هستم. با علم کامل به شنا مي توانم 
بگویم که استان زنجان برترین ها را به این جشنواره اعزام کرد. مسئولین هم 
لطف کردند و با ما به مسابقات آمدند. سایر شرکت کننده ها هم به شدت آماده 
بودند و رکورد خوبي از خودشان ثبت کردند اما با همه این تفاسیر از رتبه ام 
راضي نیستم. داوران هم کارشان را به خوبي انجام دادند.« او به امکانات رفاهي 
اشاره مي کند: »در بحث اسکان و استخر مسابقه صندوق بازنشستگي سنگ 
تمام گذاشت و یکي از بهترین هتل هاي ایران را به ما داد که خود من اصلًا 
انتظار نداشتم این هتل را براي ما بگیرند. استخر آزادي هم که دیگر نیازي به 
تعریف ندارد اما من هم مي توانستم به صندوق کمک کنم و براي این مسابقات 

برنامه بدهم.«
وكیل زاده: نفرات برتر كشور آمده بودند

محمد مهدي وکیل  زاده نفر اول کرال سینه بالاي 65 سال جشنواره 
بازنشستگان که از استان اصفهان شرکت کرده بود توضیحات کاملي درباره این 
مسابقات داشت. او سطح مسابقات را خوب مي داند: »سطح مسابقات خیلي 
خوب و بالا بود. در حد مسابقات پیشکسوتان کشوري بود و همه نفرات برتر 
ایران شرکت کرده بودند. رقابت خیلي نزدیک بود. من هم خبر نداشتم که 
چنین مسابقاتي است و از طریق یکي از دوستانم متوجه شدم و شرکت کردم 
که خدا را شکر اول شدم. 50 سال است که در مسابقات مختلف شرکت مي کنم 
اما صادقانه باید بگویم که این یکي از بهترین مسابقاتي بود که در آن حضور 
داشتم.« نفر اول کرال بالاي 65 سال از امکاناتي که داشتند راضي است: 
»بهترین استخر ایران را براي مسابقات در نظر گرفته بودند که خیلي خوب بود. 
تنها مشکل این بود که غذا کم بود وگرنه همه امکانات عالي بود.« وکیل  زاده 
پیشنهاداتي براي بهبود مسابقات در سال دیگر دارد: »اطلاع رساني براي این 
مسابقات خیلي کم بود و خیلي از شناگران خوب دیگر نمي دانستند. مسئله 
دیگر بحث داوري است که زیاد خوب نبود. صندوق این همه هزینه کرده بود 
براي این مسابقات کمي بیشتر براي داوران هزینه مي کرد خیلي بهتر مي شد.«

میرزا خانلري: با ۹ دهم ثانیه اختلاف دوم شدم
رقابت امسال کرال سینه 50 متر بالاي 65 سال مردان به قدري نزدیک و 
تنگاتنگ بود که رحمان میرزاخانلري، نماینده استان قزوین با تنها ۹ دهم ثانیه 
اختلاف نسبت به نفر اول در جایگاه دوم ایستاد. او که سال گذشته توانسته بود 
قهرمان این ماده شود از تفاوت هاي شرکت کنندگان امسال مي گوید: 
»خوشبختانه سطح مسابقات امسال خیلي بهتر از سال پیش بود. تمام شرکت 
کننده ها آماده و با تمرین زیاد به این جشنواره آمده بودند اما فقط داوري ضعیف 
باعث  شد کمي مشکل پیش بیاید. براي مثال من با حریف اصلي ام باید در یک 
دسته شنا مي کردم که این اتفاق نیفتاد و در نهایت با ۹ دهم ثانیه اختلاف که 
اندازه یک دست است دوم شدم. شاید اگر در یک گروه شنا مي کردیم 
مي توانستم اول شوم.« مرد نقره اي کرال زیر 65 سال به امکانات اشاره مي کند: 
»امکانات هم خیلي خوب بود. بعضي ضعف ها بود که چیز خاصي نبود. مثلًا 
همان ناهاري که بعد از بازي روي چمن هاي اطراف استخر خوردیم یکي از آنها 
بود.« میرزاخانلري در رشته غیر تخصصي  اش شرکت کرده بود: »رشته اصلي 
من کرال پشت است که در ایران رقیب ندارم اما چون در این مسابقات این ماده 
نبود مجبور شدم در کرال سینه شرکت کنم. بهتر است سال دیگر ماده کرال 
پشت هم اضافه شود تا نفرات بیشتري بتوانند شرکت کنند. شناي پروانه سخت 

است براي آن رده سني اما سه شناي دیگر مشکلي ایجاد نمي کند.«
هاشم زاده: كاش هیأت استان با كانون بازنشستگان همکاري كند

خلیل هاشم  زاده یکي از شناگراني است که دو سال پشت سر هم مدال برنز ماده 
کرال سینه 50 متر بالاي 65 سال را به دست مي آورد. او از کیفیت رقابت هاي 
امسال راضي است: »مسابقات امسال از سطح و کیفیت بسیار بالا و راضي 
کننده اي برخوردار بود. به این صورت که نفر دوم پارسال در مسابقات امسال 
چهارم شد. رقابت بین شناگران خیلي نزدیک و فشرده بود. رتبه شناگران با 
زمان کمي نسبت به هم جا به جا مي شد.« دارنده دو برنز جشنواره از امکانات 
هتل مي گوید: »یکي از کارهاي خوبي که صندوق بازنشستگان انجام داده بود 
هتل خوبي بود که در اختیار ما قرار دادند. هتل المپیک که فاصله کمي تا استخر 
آزادي داشت خیلي کار را براي ما راحت کرده بود. خود استخر هم عالي بود 
چون بهترین استخر ایران است و هیچ مشکلي نداشتیم.« هاشم  زاده از مسئولان 
هیأت شناي استان فارس گلایه دارد: »بهتر است مسئولان هیأت شناي استان 
فارس کمي بیشتر با کانون بازنشستگان و پیشکسوتان هماهنگ باشند و به ما 
امکانات بدهند براي تمرین. برای همین مسابقاتي هم که هر ساله مي آییم 

خود هیأت استان براي ما کاري انجام نمي دهد.«
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 ضمیمه استان تهران 

سیدحسن قاضي  زاده هاشمي، وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکي، در کنفرانس 
منطقه اي سالمندان آسیا و اقیانوسیه، با اشاره به روند رو به رشد جمعیت سالمندي کشور، 

مي گوید: در 30 سال آینده، سالمندان 3/۹ جمعیت کشور را تشکیل مي دهند. یعني جمعیت 
سالمندان کشورمان به 3 برابر جمعیت فعلي مي رسد. البته هزینه درمان افراد 65 سال به بالا 

در کشور ما 3 برابر افراد زیر 65 سال برآورد شده و مراجعه سالمندان به مراکز درماني و تعداد بستري 
شدگان در مراکز بیش از ۲ برابر افراد عادي به ثبت رسیده است. 

هزینه درمان بالاي ۶5 سال سه برابر بقیه است

تقی دهقانی زاده زوار برای دومین بار قهرمان  پینگ پنگ 
جشنواره ورزشی بازنشستگان شد. او بابت تکرار قهرمانی اش 
خیلی خوشحال است: »من دو سال است که در جشنواره ورزشی 
بازنشستگی شرکت کرده ام و هر دو بار هم قهرمان شده ام.خیلی 
نتیجه یکسال  امسال  خوشحالم.«پینگ پنگ باز اصفهانی 
زحمتش را گرفته:» من پارسال وقتی قهرمان شدم ،انگیزه ام 
بیشتر شد و یکسال تمرین کردم تا امسال هم نفراول باشم.شک 

نکنید امروز هم تمریناتم را برای سال آینده استارت می زنم.«

 او برگزاری جشنواره ورزشی بازنشستگان را به بها معنا 
می کند:»هیچ جا برای قشر ما ارزش قائل نمی شوند اما 
سازمان بازنشستگی کشوری با برگزاری این جشنواره به ما 
بها می دهد.« به نظر دهقانی زاده کار خیلی مفیدی است:» 
امسال همه چیز عالی بود.با اینکه مسابقات به خاطر مشکلات 
مالی فشرده تر برگزار شد اما همه چیز از هتل ،غذا و برگزاری 
مسابقات حرف نداشت چرا که ما را جوان می کند. ما 

مسئولان را بابت این قضیه دعا می کنیم.«

احمد جعفری پور نفر سوم پینگ پنگ 
جشنواره ورزشی بازنشستگان شد. برای او 
که به قول خودش ۲0 سال پیش قهرمان 
پینگ پنگ کارمندان شده بود و در مسابقه 
ای دیگر دست به راکت نشده بود،تجدید 
دیدار با دوستانش سومی جشنواره را برایش 
خاطره ماندگاری کرده :» جشنواره خیلی 

خوب بود. من آخرین بار سال 80 قهرمان 
دیگر  آن  بعداز  و  ایران شدم  کارمندان 

دوستان قدیمی ام را ندیده بودم.اما وقتی 
قرارشد برای جشنواره به تهران بیایم در 
فضای مجازی به دوستانم اطلاع دادم و آنها 
به سالن آمدند که عصر خوبی برایم ساختند.« 
جعفری پور البته فشردگی مسابقه را تنها ایراد 

می داند:» فشردگی مسابقات اما کار 
را سخت کرد.7 مسابقه در عصر.آن هم 
بازیهای نزدیک برای ما کمی کار را مشکل 
کرد. قانون معمولا 5 بازی در یک روز است. با 
این حال من به خاطر پیش بینی قضیه، خودم 
را آماده کرده بودم.« نفر سوم پینگ پنگ 
مردان بازنشسته، سطح رقابتها را عالی می 

داند:» سطــح 
مسابقات خیلــی 

عالی بود.همه آمــاده 
آمده بودند به ویژه که سالن 

هم نزدیک هتل بود و برای ما که 
بالای 50 سال سن داشتیم کار را 

راحت کرده بود.«

مهناز ســیدان اســکویی  امسال غیبت 
پارسال را با نائب قهرمانی پینگ پنگ در 
جشنواره ورزشــی بازنشستگان جبران 
کرد. برای او البته این مسابقه تکرار همان 
مسابقه  پیشکسوتان بود. مسابقه ای که 
یکسرش مفرح دلچه ای است و یکسرش 
خودش. سیدان اســکویی این طور می 
گویــد:» مــن همیشــه در مســابقات 
پیشکسوتان شرکت می کنم و معمولا هم  
دلچه ای حریفم است.ما شده ایم حریف 
ســنتی هم. نتیجه ام همیشه همین می 
شود که در جشنواره ورزشی بازنشستگان 

به دست آمد دلچه ای اول است و من دوم. 
در مسابقه امسال از بین شرکت کنندگان 
3۱ استان ،۲0 نفر واقعا برتر بودند.« او از 
مســابقه در تهران لذت برده:»به خاطر 
اینکه تجربه حضور در رقابت های مختلف 
را دارم .جشنواره هم یک مسابقه مثل بقیه 
مســابقات بود.تنها تفاوتش به مسابقه با 
پوشش اسلامی بود  که من خیلی خوشم 
آمد. « نفر دوم پینگ پنگ بازنشستگان 
امیدوار است این جشنواره ادامه دار باشد:» 
برای جشنواره امکانات خیلی خوبی به ما 
دادند. از هتل اسکان گرفته تا غذا و حتی 

سالن مسابقات. کاش این جشنواره ادامه 
دار باشد و مسابقات تیمی هم اضافه شود.
هر چند به نظرم به خاطر مشکلات مالی، 
رقابتها را در  زمان کوتاه برگزار کردند. البته 
مسابقه در نیم روز برای بانوان که خیلی 
دوســت ندارند از خانه و زندگی شان دور 

باشد هم بد نیست.« 
اســکویی درباره غیبت در دوره قبل 
می گوید:»من پارسال هم نفر اول استان 
آذربایجان شرقی شدم اما به خاطر بیماری 
و فــوت مادرم به جشــنواره سراســری 

نرسیدم. خوشحالم امسال بودم.«

 دهقانی زاده:همه 
به من می گویند جوانی  اسکویی:

من و قهرمان 
حریفان 
سنتی هستیم 

 جعفری پور:
 دوستانم را 
 بعداز۲۰ 
سال دیدم 

 حدود 500 متر آن طرف تر از فدراسیون شطرنج، در انتهاي حیاط خانه والیبال، سالن پینگ پنگ هیأت 
تهران است. جایي که پینگ پنگ بازان با هم رقابت مي کردند. بنر عمودي رنگي بهترین راهنما براي اطلاع 
است. مثل بقیه رشته ها براي پینگ پنگ هم از هر استان یک نفر جواز حضور در جشنواره سراسري را گرفته 
بود. یک نفر در قسمت بانوان و یک نفر در قسمت مردان. به خاطر اینکه مسابقات یک روزه برگزار مي شود، 

نیم روز بانوان بازنشسته رقابت مي کنند و بعداز ناهار هم نوبت مردان مي شود. دو، سه پله که بالا مي روي 
وارد سالن مي شوي، اولین چیزي که به چشم مي  آید زنان مسني هستند که روي سکوي تماشاگران 

جلوي در نشسته اند. روبه روي آنها هم 6 میز هست که با پارتیشن هایي از هم جدا شده اند. 
پشت هر کدام از میزها دو بازیکن ایستاده اند و با هم مسابقه مي دهند. برخلاف بقیه 

رشته ها که هرکدام لباس متحدالشکل داشتند، اما پینگ پنگ بازان با لباس هاي 
ورزشي خودشان مسابقه مي دادند. البته براي اولین بار بانوان مسابقه با پوشش 

اسلامي را تجربه کردند. انگار قرار است طبق قولي که مدیر عامل صندوق 
بازنشستگي کشوری داده براي رقابت هاي بین المللي تمرین کنند. با اینکه 

جشنواره ورزشی براي کارمندان بازنشسته هاست و کسي توقع ندارد خیلي حرفه اي 
باشند اما دو پینگ پنگ باز تقریباً حرفه اي هم حضور دارند. دو رقیبي که همیشه پاي 

ثابت فینال رقابت هاي پیشکسوتان هستند. مفرح دلچه اي از گیلان و مهناز سیدان اسکویي 
از استان آذربایجان شرقي. دو بازیکني که هرجا مسابقه اي هست آنها هم هستند. در این 

جشنواره هم هردو با هم بازي کردند و طبق معمول مقام اول مثل قبل به دلچه ای 
رسید و دوم به اسکویي. در پایان رقابت 5ساعت و نیمه، مفرح دلچه اي قهرمان 

شد. مهناز سیدان اسکویي به مقام دوم رسید و شیرین خوشابي پینگ پنگ 
باز تهراني مقام سوم را از آن خود کرد. 

عصر نوبت مسابقه مردان مي شود. هنوز مسابقه شروع نشده 
بود که شرکت کنندگان دو پینگ پنگ باز جوان در حال 
تمرین را تشویق مي کردند، آنهایي که نمي دانستند قرار 

است پیشکسوتان مسابقه دهند اما به محض اطلاع 
وسایل شان را جمع کردند تا بروند اما در همین مدت هم به 

سؤالات بازنشسته ها جواب مي دادند و هم با حرفهاي امید بخش 
دلگرم تر مي شدند تا جدي تر کار را ادامه دهند. 

اما قبل از شروع مسابقه جمشید تقي  زاده مدیرعامل صندوق بازنشستگي 
کشوری هم سري به سالن مسابقه پینگ پنگ زد. جو سالن به حدي بود که او هم 

ن کتش را درآورد، پشت میز ایستاد و چندتایي توپ زد. درواقع با بازي مدیر عامل مسابقات  ا د مر
رسمیت پیدا کرد. 

بعد شرکت کنندگان نیم ساعتي گرم کردند و طبق قرعه پشت میزها قرار گرفتند. جو  
رقابت هاي مردان اما خیلي جدي تر و مسابقه اي تر از زنان پینگ پنگ بود. مردان به حدي 

رقابت را جدي گرفته بودند که از روي سکو همدیگر را تشویق مي کردند. 
مردان هم هفت دور فشرده با هم بازي کردند تا در نهایت سه نفر اول انتخاب شدند. هرچند 

پینگ پنگ بازان دلشان مي خواست بازي فقط انفرادي نباشد و دوبل هم برگزار مي شد. یکي از آنها مي گفت: 
»کاش براي پینگ پنگ حداقل اجازه مي دادند دو نفر از هر استان براي جشنواره بیاید. این طوري مي توانیم 
دوبل هم مسابقه دهیم.« در پایان این رقابت ها تقي دهقاني  زاده زواري از اصفهان قهرمان شد، علي دباغ از 

گلستان نایب قهرماني را گرفت و احمد جعفري پور از آذربایجان غربي به مقام سوم رضایت داد. 

پینگ پنگ آخرين ايستگاه جشنواره ورزشی بازنشستگان

وقتي مدير عامل صند وق 
هم راكت به دست می شود

بانوان بازی با پوشش 
اسلامی را برای 

جشنواره بین المللی 
تمرین كردند

7 دور مسابقه در 
نیم روز بیانگر اثبات 

آمادگی و توانمندی 
 بازنشستگان

 است


